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PRIMIRI LA TOVABĂȘUL 
NICOLAE CEAUȘESCU

Redactorul-șef al ziarului „Arbeiter Zeitung"
Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 

secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, 
l-a primit, luni, 12 decembrie, 
pe Manfred Scheuch, redactor- 
șef al ziarului ..Arbeiter Zei- 
tung“, organ central al Partidu
lui Socialist din Austria.

Oaspetele a transmis tovară
șului Nicolae Ceaușescu, secre
tar general al Partidului Comu
nist Român, președintele Repu
blicii Socialiste România, un 
cordial salut și cele mai bune 
urări din partea noului pre
ședinte al Partidului Socialist 
din Austria, Fred Sinowatz, 
cancelar federal al Austriei. .

Mulțumind, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a transmis, la rindul 
său, cancelarului federal un 
salut prietenesc și cele mai 
bune urări.

în cadrul întrevederii, pre
ședintele Nicolae Ceaușescu a 
acordat un interviu pentru coti
dianul „Arbeiter Zeitung".

Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, ieri a avut loc >
Ambasadorul Republicii Socialiste a Uniunii Birmane 

cu prilejul prezentării scrisorilor de acreditare

SESIUNEA CONSILIULUI SUPREM 
AL DEZVOLTĂRII ECONOMICE Șl SOCIALE

Sub președinția tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar 
general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, președintele 
Consiliului Suprem al Dezvoltă
rii Economice și Sociale, luni, 12 
decembrie, a avut loc sesiunea 
Consiliului Suprem al Dezvoltă
rii Economice și Sociale a Româ
niei.

împreună cu tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, în prezidiul sesiunii 
au luat loc tovarășii Constantin 
Dăscălescu, losif Banc, Ion 
Dincă, Ludovic Fazekas, 
Alexandrina Găinușe, Manea 
Mănescu, Gheorghe Oprea, llie 
Verdeț, Marin Enache, Suzana 
Gâdea, Ștefan Mocuța, loan 
Totu, precum și Ion M. Nicolae 
și Gheorghe Petrescu, viceprim- 
miniștri ai guvernului.

Participanții au aprobat, în 
unanimitate, următoarea ordine 
de zi :

1. Proiectul planului național 
unic de dezvoltare economico- 
socialâ a Republicii Socialiste 
România pe anul 1984.

2. Proiectul planului de dez
voltare a agriculturii și indus
triei alimentare, gospodăririi 
apelor și silviculturii in anul 
1984.

3. Proiectul bugetului de stat 
pe anul 1984.

4. Programul privind creșterea 
mai accentuată a productivită
ții muncii și perfecționarea or
ganizării și normării muncii în 
perioada 1983-1985 și pină in 
1990.

5. Programul privind îmbună
tățirea nivelului tehnic și calita
tiv al produselor, reducerea con
sumurilor de materii prime, de 
combustibil și de energie și va
lorificarea superioară a mate
riilor prime și materialelor în

CUVlNTAREA TOVARĂȘULUI
NICOLAE CEAUȘESCU După cum s-a mai anunțat, în ziua de 8 decembrie a.c., 

tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, 
l-a primit pe John Kifner, corespondentul special al ziarului 
„The New York Times", căruia i-a acordat următorul interviu :

Stimați tovarăși,

Sesiunea Consiliului Suprem 
al Dezvoltării Economice și 
Sociale a dezbătut planul dez
voltării economico-sociale, al 
agriculturii, programele pri
vind productivitatea muncii și 
ridicarea nivelului tehnic și a 
calității produselor, programul 
de autoaprovizionare și buge
tul de stat. Ele au fost adop
tate în unanimitate. Am dez
bătut aceste planuri și progra
me la Plenara Comitetului 
Central, în secțiuni ale Consi
liului Suprem al Dezvoltării 
Economice și Sociale, și ur
mează să fie supuse dezbaterii 
și aprobării Marii Adunări 
Naționale.

Consider că prevederile tu
turor acestor documente — în- 
cepînd cu planul dezvoltării e- 
conomico-socialc pe 1984 și cu 
bugetul dc stat — sînt clare și 
asigură înfăptuirea neabătută 

perioada 1983-1985 și pină in 
1990.

6. Programul privind aplicarea 
măsurilor de autoconducere și 
autoaprovizionare pentru asigu
rarea unei bune aprovizionări a 
populației cu produse agroali- 
mentare și bunuri industriale de 
consum pe perioada 1 octom
brie 1983-30 septembrie 1984.

In cursul dimineții, lucrările 
sesiunii s-au desfășurat în sec
țiunile Consiliului Suprem — cele 
privind baza de materii prime, 
combustibil și energetică ; in
dustria metalurgică și construcții 
de mașini ; industria chimică ; 
construcții industriale, materiale 
de construcții și industria lemnu
lui ; transporturi și telecomuni
cații ; relații economice externe 
și cooperare internațională ; bu
nuri de larg consum și nivel de 
trai ; finanțe ; planificare și prog
noză —, precum și în cadrul or
ganismelor de partid și de stat cu 
atribuții de secțiuni de speciali
tate - Consiliul Național al A- 
griculturii, Industriei Alimentare, 
Silviculturii și Gospodăririi Ape
lor ; Consiliul Național pentru 
Știință și Tehnologie ; Consiliul 
Culturii și Educației Socialiste ; 
Consiliul Superior al Educației și 
Invățămîntului ; Consiliul Sanitar 
Superior ; Consiliul Organizării 
Economico-Sociale ; Comitetul 
pentru Problemele Consiliilor 
Populare.

Expresie a întăririi și perfecțio
nării’' continue a democrației 
muncitorești, revoluționare, a 
participării active a oamenilor 
muncii, fără deosebire de națio
nalitate, la conducerea tuturor 
sectoarelor de activitate, Consi
liul Suprem, avînd in componența 
sa atit cadre de conducere, cit

(Continuare in pag. a IlI-a) 

a hotăririlor Congresului al 
Xll-Iea și ale Conferinței Na
ționale ale partidului, reali
zarea in viață a noii etape de 
înfăptuire a Programului par
tidului privind făurirea socie
tății socialiste multilateral dez
voltate și înaintarea României 
spre comunism.

Adoptarea in unanimitate a 
acestor documente tie către 
Consiliul Suprem al Dezvoltă
rii Economice și Sociale arată 
că toți tovarășii sînt hotăriți 
să acționeze cu toată fermita
tea pentru a asigura reali
zarea lor în viață in cele mai 
bune condiții.

In secțiuni și in sesiunea 
plenară a Consiliului Suprem 
al Dezvoltării Economice și So
ciale s-au discutat o serie de 
probleme legate de realizarea 
planului pe acest an, de măsu
rile privind pregătirea pentru 
trecerea la înfăptuirea in cele 
mai bune condiții a planului

pe 1984. Consider că ambele 
planuri — atit din industrie, 
cit și din agricultură — sînt 
deosebit de clare ; prevederile 
lor răspund cerințelor dez
voltării societății noastre so
cialiste și se întemeiază pe 
existența bazei tehnico-ma- 
teriale și pe forța umană 
necesară, ceea ce asigură rea
lizarea lor în bune condiții. De 
asemenea, programele pe care 
le-am adoptat corespund ne
cesităților dezvoltării într-un 
ritm mai înalt și ridicării con
tinue a calității, înfăptuirii in 
viață a obiectivului trasat de 
Congresul al Xll-lea privind 
realizarea unei noi calități a 
muncii și vieții în toate dome
niile de activitate. De aceea, 
nu doresc să mă opresc acum 
asupra lor. Consider însă că 
trebuie să subliniez necesita
tea de a acționa cu toată 

hotărirea pentru realizarea lor 
în cele mai bune condiții.

Aceasta presupune o bună 
cunoaștere și înțelegere a pla
nurilor, a programelor pe care 
le avem. Vreau să spun des
chis că, din felul cum s-au 
desfășurat lucrurile in acest 
an, se poate trage concluzia 
că nu în toate sectoarele, nu 
în toate unitățile planurile și 
programele sînt bine cunoscu
te și înțelese, că nu peste tot 
se acționează cu toată hotărî- 
rea pentru realizarea lor.

Este adevărat, în cursul 
lunilor octombrie și noiembrie 
planurile au fost dezbătute in 
adunările generale ; insă acest 
lucru nu este suficient. Va 
trebui să trecem imediat la 
cunoașterea temeinică și la 
stabilirea pe fiecare unitate, 
pe fiecare fabrică și secție a 
programelor de măsuri pentru 
realizarea lor. Fiecare om al 
muncii, fiecare muncitor, teh

nician și inginer — în calita
tea sa de proprietar, de pro
ducător și beneficiar — tre
buie să cunoască in amănun
țime ce sarcini ii revin lui 
personal în acest domeniu, 
precum și echipei și formațiu
nii in care iși desfășoară acti
vitatea.

Sînt necesare măsuri hotă- 
rîte, în fiecare unitate, pentru 
asigurarea pregătirilor mate
riale și tehnice necesare, pre
cum și din punct de vedere al 
forței de muncă calificată, în 
vederea realizării în bune 
condiții și în termenele stabi
lite a prevederilor planului.

în mod deosebit, este nece
sară o mai bună cunoaștere și 
aplicarea fermă a legilor sta
tului și a hotăririlor Comite
tului Central al partidului, a 
hotăririlor partidului in gene-

(Continuare in pag. a lll-a)

Președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, a primit, 
luni dimineața, pe U Tin Sein, 
care și-a prezentat scrisorile de 
acreditare în calitate de amba
sador extraordinar și plenipo
tențiar al Republicii Socialiste 
a Uniunii Birmane în Republica 
Socialistă România.

Înmînind scrisorile de acredi
tare, ambasadorul U Tin Sein a 
transmis președintelui Nicolae

Ambasadorul Republicii Arabe Egipt 

cu prilejul prezentării scrisorilor de acreditare
Tovarășul Nicolae Ceaușescu, 

președintele Republicii Socialis
te România, a primit, luni, 12 
decembrie, pe Mohamed Said 
El-Sayed, care și-a prezentat, 
scrisorile de acreditare in cali
tate de ambasador extraordinar 
și plenipotențiar al Republicii 
Arabe Egipt în Republica Socia
listă România.

înmînind scrisorile de acredi
tare, ambasadorul Mohamed

Ambasadorul Republicii Federale Germania 

cu prilejul prezentării scrisorilor de acreditare
Președintele Republicii Socia

liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, a primit, luni, 12 de
cembrie, pe Hartmut Schultze 
Boysen, care și-a prezentat scri
sorile de acreditare în calitate 
de ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Republicii Fe
derale Germania în Republica 
Socialistă România.

înmînind scrisorile de acredi
tare, ambasadorul Hartmut 
Schultze Boysen a transmis pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu un 
cald și prietenesc salut din 
partea președintelui Republicii

INTERVIUL TOVARĂȘULUI 
NICOLAE CEAUȘESCU 
acordat corespondentului special al 

ziarului „The New York Times", S.U.A.
1

ÎNTREBARE : Domnule
președinte, v-aș ruga jta 
prezentați pentru cititorii 
ziarului „The New York Ti
mes" poziția țării dumnea
voastră privind amplasarea 
in Europa de rachete nucle
are cu rază medie de acțiu- 

' ne ; care sint motivele ți 
circumstanțele acestei mă
suri ?

RĂSPUNS : Situația în Euro
pa este deosebit de gravă, dato
rită acumulării pe acest conti
nent a celei mai mari părți a 
armamentelor nucleare, cît și a 
armamentelor clasice, precum și 
a existenței celor două blocuri 
militare — N.A.T.O. și Tratatul 
de la Varșovia.

în ultimii ani s-au adus pe 
continent noi armamente, iar, 
cu puțin timp în urmă, s-a 
trecut la amplasarea rachetelor 
cu rază medie de acțiune ale 
Statelor Unite în unele țări din 
vestul Europei ; ca răspuns 
la aceasta, Uniunea Sovietică a 
anunțat trecerea la amplasarea 
unor rachete în două țări din 
Tratatul dc la Varșovia și în alte 
zone ale lumii. Aceste măsuri 
deschid calea intensificării 
cursei înarmărilor, creează noi 
pericole pentru izbucnirea răz
boiului nuclear, punind Europa 
și întreaga lume in fața unei 
catastrofe nucleare care va duce 
la distrugerea a înseși vieții pe 
planeta noastră.

Avînd in vedere gravitatea 
situației care s-a creat. Româ
nia s-a pronunțat și se pronun
ță cu hotărîre împotriva ampla
sării noilor rachete ale Statelor 
Unite, cît și pentru retragerea 
și distrugerea rachetelor exis
tente. Am prezentat și recent 
— intr-o Declarație a organelor 
de partid și de stat ale Republi
cii Socialiste România — consi
derentele noastre și unele pro
puneri în direcția opririi reali
zării acestor măsuri, și de că
tre o parte și de alta, trecerii 
lâ reluarea negocierilor dintre 
Uniunea Sovietică și Statele 
Unite în vederea realizării unui 
acord corespunzător care să 
asigure un echilibru în raportul 
de forțe intre cele două părți 
nu prin noi a’-mamente sau ra
chete nucleare, ci prțn reduce
rea la nivelul cel mai scăzut a 
celor existente. Amplasarea noi
lor rachete și dezvoltarea celor 
existente nu va aduce nici un 
fel de securitate în plus pentru 
nici una din părți, și cu atit 
mai mult pentru țările din 
Europa. Dimpotrivă, acestea vor 
mări gradul de insecuritate și 
pericolul unui război nuclear.

După părerea noastră, acum 
ar fi necesar ca Statele Unite 

Ceaușescu calde urări de sănă
tate și fericire personală, de 
progres și prosperitate continuă 
pentru țara noastră din partea 
președintelui Republicii Socia
liste a Uniunii Birmane, U San 
Yu.

în continuare, președintele 
Nicolae Ceaușescu și ambasado
rul Republicii Socialiste a Uni
unii Birmane au prezentat 
scurte cuvîntări.

Said El-Sayed a transmis tova
rășului Nicolae Ceaușescu urări 
de sănătate și fericire și de noi 
succese în nobila sa activitate 
din partea președintelui Repu
blicii Arabe Egipt, Mohamed 
Hosni Mubarak.

în continuare, președintele 
Nicolae Ceaușescu și ambasa
dorul Republicii Arabe Egipt au 
prezentat scurte cuvîntări.

Președintele Nicolae

Federale Germania, Karl Car
stens, și a cancelarului federal, 
Helmut Kohl.

în ‘ continuare președintele 
Nicolae Ceaușescu și ambasado
rul Republicii Federale Germania 
au prezentat scurte cuvîntări.

Șeful statului român a urat 
noului ambasador succese in mi
siunea ce i-a fost încredințată 
și l-a asigurat de întregul spri
jin al Consiliului de Stat, al gu
vernului român și al său perso
nal.

După ceremonia prezentării 
scrisorilor de acreditare a avut 

și țările occidentale pe terito
riul cărora urmează să se am
plaseze noile rachete să opreas
că realizarea măsurilor anunța
te și să treacă la reluarea 
tratativelor. în același timp, 
Uniunea Sovietică să oprească, 
la rindul său, aplicarea măsu
rilor de răspuns anunțate, să 
treacă la reducerea unora din 
rachetele existente — cel pu
țin pină la nivelul pe care l-a 
anunțat anterior, dar care să nu 
depășească numărul de focoase 
deținute de Franța și Anglia — 
și să fie reluate tratativele.

Noi considerăm că propune
rile formulate la Geneva, și de 
o parte și de alta, oferă posi
bilitatea unui acord. Dealtfel, 
s-au făcut asemenea afirmații 
chiar de către părțile partici
pante la tratative. Deci, nimic 
nu poate justifica graba în apli
carea măsurilor de amplasare a 
noilor rachete.

în propunerile formulate de 
România am menționat pe larg 
că rachetele deținute de Franța 
și de Anglia trebuie luate in 
calcul in raportul general de 
forțe dintre cele două părți, dar 
considerăm că, in prima etapă, 
ele ar putea să fie numai in
ventariate — ca să spun așa — 
urmind să se cadă de acord ca, 
intr-o etapă ulterioară, ele să 
fie neapărat incluse in calcul, 
în raportul general de forțe 
dintre cele două părți.

Ținind seama de preocupările 
largi ale tuturor statelor euro
pene, de marile mișcări de pace 
din Europa și de pericolul real 
pe care il reprezintă noile ra
chete, considerăm că trebuie să 
se dea dovadă de o răspundere 
sporită din partea ambelor 
părți și sâ se oprească cursul 
periculos al politicii de înar
mare nucleară, să se reia tra
tativele și să se realizeze un 
acord pentru renunțarea com
pletă la aceste rachete. Noi do
rim o Europă fără rachete nu
cleare. fără arme nucleare de 
nici un fel ! Considerăm că 
aceasta răspunde nu numai in
tereselor Europei, dar și ale 
Statelor Unite, ale Uniunii So
vietice și ale întregii omeniri.

ÎNTREBARE : Vă mulțu
mesc, domnule președinte. 
V-am fi recunoscători dacă, 
in continuare, ne-ați vorbi 
despre modul in care se ma
nifestă in mod concret poli
tica externă românească, 
originală și independentă, 
mai cu seamă in abordarea 
problemelor vitafe, cum ar 
fi dezarmarea, desființarea 
blocurilor militare, nespriji- 
nirea unor acțiuni militare

Șeful statului român a urat 
noului ambasador succes deplin 
în misiunea ce i-a fost încre
dințată și l-a asigurat de între
gul sprijin al Consiliului de 
Stat, al guvernului român și al 
său personal.

După ceremonia prezentării 
scrisorilor de acreditare a avut 
loc o convorbire cordială între 
președintele României și amba
sadorul birmanez.

Ceaușescu a urat noului amba
sador succes în misiunea ce i-a 
fost încredințată și l-a asigurat 
de întregul sprijin al Consiliu
lui de Stat, al guvernului român 
și al său personal.

După ceremonia prezentării 
scrisorilor de acreditare a avut 
loc o convorbire cordială intre 
președintele Nicolae Ceaușescu 
și ambasadorul Mohamed Said 
El-Sayed.

loc o convorbire cordială întrw 
președintele Republicii Socialiste 
România, Nicolae Ceaușescu, și 
ambasadorul Republicii Federale 
Germania, Hartmut Schultze 
Boysen.

★
La solemnitățile prezentării 

scrisorilor de acreditare și la con
vorbirile președintelui Nicolae 
Ceaușescu cu ambasadorii țărilor 
respective au participat Ștefan 
Andrei, ministrul afacerilor ex
terne, și Dumitru Apostoiu, se
cretar prezidențial și al Consi
liului de Stat.

pe teritoriul altor țări, cum 
a fost in Afganistan.

RĂSPUNS : în politica sa In
ternațională, România pornește 
de la necesitatea dezvoltării co
laborării cu toate statele, fără 
deosebire de orînduire socială. 
Considerăm că, în epoca noastră, 
în condițiile existenței de state 
cu orinduiri sociale diferite și cu 
niveluri de dezvoltare diferite, 
este necesar să se acționeze în 
spiritul principiilor coexisten
ței pașnice, să se renunțe cu 
desăvirșire la politica de forță, 
de amenințare cu forța și să se 
respecte neabătut drepturile fie
cărui popor de a-și alege orin- 
duirea socială, calea dezvoltării 
economico-sociale pe care o do
rește, fără nici un amestec din 
afară.

Noi considerăm că existenta, 
într-o tară sau alta, a unei orin
duiri sociale care se deosebește 
de cea a altei țări, sau a unui 
grup de țări, nu reprezintă pen
tru nimeni un pericol. Dimpotri
vă, s-ar putea spune că exis
tența diferitelor orînduiri socia
le, a diferitelor căi de dezvol- 
tare reprezintă o necesitate le
gică a dezvoltării istorico-sociale.

Ne pronunțăm ferm pentru 
respectarea neabătută in relați
ile dintre state a principiilor de
plinei egalități în drepturi, inde
pendenței și suveranității națio
nale, neamestecului în treburile 
interne și avantajului reciproc. 
Acționăm cu toată hotărirea 
pentru soluționarea tuturor pro
blemelor dintre state numai pe 
calea negocierilor. Considerăm 
că trebuie să se renunțe cu 
desăvirșire la calea militară in 
soluționarea diferitelor probleme 
existentd intre un stat și altul.

Pornind de la aceste principii. 
România întreține relații foarte 
largi pe plan internațional. De
sigur, in primul rind, dezvoltăm 
relațiile noastre cu toate țările 
socialiste. Avem, de asemenea, 
relații largi cu țările în curs de 
dezvoltare, cu țările nealiniate ; 
în același timp, întreținem rela
ții cu toate țările dezvoltate. 
Considerăm că tocmai pentru că 
am acționat și acționăm in spiri
tul principiilor pe care le-am 
menționat, am reușit să dezvol
tăm asemenea relații largi și să 
putem participa activ la soluțio
narea diferitelor probleme in
ternaționale.

în momentul de față, în- 
tr-adevăr, problema fundamen
tală este aceea a opririi cursei 
înarmărilor, a trecerii la dezar
mare și, in primul rind, la de
zarmarea nucleară, asigurarea 
unei păci trainice: S-ar putea 
spune că problema păcii consti
tuie factorul hotăritor pentru 
soluționarea diferitelor probleme 
complexe ale vieții internaționa
le, pentru depășirea crizei eco
nomice Și pentru progresul eco- 
nomico-social al popoarelor. In 
acest sens, ne-am pronunțat în
totdeauna și ne pronunțăm con
secvent pentru desființarea

(Continuare in pag. a IV-a)
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Energia - o problemă a tuturor, la soluționarea căreia să contribuim cu toții!

La Combinatul de fibre artificiale Brâila în județul Galati
CÎND STILUL DE LUCRU 

ESTE 0 SIMPLĂ FIGURĂ DE STIL
ADMIS UN SINGUR „SUPRACONSUM" - 
CEL DE INIȚIATIVĂ Șl INVENTIVITATE

Este bine știut că marile unități ale industriei nuare a consumurilor, cele mai mari economii de 
chimice sint, totodată, și mari consumatori de energie și combustibil. Și, ne bucură să consem- 
energie electrică și combustibil. Aceasta este, de- năm, in cazul combinatului brâilean, așa se și 
sigur, și situația Combinatului de fibre artificiale prezintă situația, măsurile cu consecvență aplicate 
Brăila, cuvenindu-se doar să facem necesara permițind Chimiștilor de aici să raporteze econo- 
mențiune că unitatea este cel mai mare consumator misirea, in acest an, a 6 607 MWh, cantitate sufi- 
de eneTgie electrică al județului. Bineînțeles, de cientă pentru fabricarea a 1 000 tone celofibră tip 
la cel mai mare consumator sint de așteptat și cele lină și 500 tone rețele cord și 1 000 tone celofan 
mai ferme măsuri de stopare a risipei și dimi- filat.

ECONOMIA LUNARA
S-A TRIPLAT

Dar dacă în primele 10 luni 
ale anului media lunară a eco
nomiei de energie este de numai 
500 MWh, iată că, in actuala 
conjunctură, cînd economisirea 
energiei devine un imperativ și 
mai acut, oamenii muncii, tine
rii specialiști de aici și-au pro
pus — și au reușit — să econo
misească de aproape trei ori 
mai multă energie electrică, în 
noiembrie economisindu-se 1 400 
MWh, cantitate suficientă pentru 
producerea a aproape 1 000 tone 
celofibră tip bumbac sau 600 
tone celofan filat.

— Sigur că pentru a realiza a- 
ceastă economie, destul de mare, 
zicem noi. ea echivalind cu con
sumul pe 12 zfle al întregului 
combinat, n-am neglijat nici o 
cale de diminuare a consumuri
lor, de economisire severă a fie
cărui kilowat, precizează ingine
rul Gheorghe Ursu, directorul 
tehnic al combinatului. $1 firește 
că flecare măsură — fie că prin 
aplicarea ei se economisesc sute 
de MW, sau numai cîțiva' kW, 
își are importanța sa in acest 
cadru. Bineînțeles însă, că la o 
unitate cu profilul nostru pon
derea trebuie să o dețină — și 
o dețin — noile tehnologii, mai 
puțin consumatoare de energie și 
combustibil, ca și modernizarea 
tehnologiilor vechi (în măsura 
in care o tehnologie introdusă în 
fabricație acum 2—3 ani poate fi 
veche). Si din acest punct de ve
dere trebuie să vă aduc la cu
noștință că reducerea masivă a 
consumului de energie electrică 
este un criteriu de bază pentru 
validarea și implicit aplicarea 
unei noi tehnologii.

TEHNOLOGIILE NO! 
$1 MODERNIZATE 

IȘI SPUN CUViNTUL

— Este normal să fie așa și 
tocmai de aceea așteptăm să ne 
furnizați citeva exemple, even
tual din cele care ar putea fi 
preluate și de alte unități din 
țară.

— Exemple ar fi destule, o de
monstrează și cei peste 6 000 
MWh economisiți. O să mă li
mitez insă la citeva mai re
cente :

Pină nu de mult filarea mătăsii 
artificiale se făcea prin metoda 
centrifugală, tehnologie elabora
tă cu mulți ani in urmă. Pro
cesul tehnologic saferea întreru
peri tehnologice soldate cu 
supraconsumuri energetice mari, 
așa Incit am trecut la elaborarea 
unui nou procedeu de filare 
continuă a mătăsii artificiale, în- 
lăturfnd totodată două faze in
termediare de albire. Față de un 

CINE SÎNT RISIPITORII?
Aflăm de la Dispeceratul energetic național
Un nedorit și unic record de unități econcmice care depășeau cota zilnică de energie electrică 

se înregistrează In ultima zi a săptămînil trecute. Astfel, printre cei 80 de depășitori de slmbătă. 19 
decembrie, se află:

• Combinatul petrochimic Borzești — <03 MWh • Combinatul do îngrășăminte chimice Ba
cău — 283 MWh • Combinatul metalurgic Tulcea — 182 MWh • Combinatul petrochimic Pitești — 137 
MWh • Combinatul de Îngrășăminte chimice Tg. Mureș — 14? MWh • Stația comprimare gaze Band, 
județul Mureș — 147 MWh • Combtoatul de îngrășăminte chimice Piatra Neamț — 131 MWh • Com
binatul de îngrășăminte chimice Slobozia — 124 MWh • Combinatul chimic Craiova — 118 MWh
• Trustul petrolului Bollntln — 99 MWh • Combinatul de Uanțt Medgidia — 98 MWh • Combina
tul siderurgic Hunedoara — 72 MWh • Combinatul de celuloză șt hîrtie Brăila — 72 MWh • În
treprinderea de hîrtie Bușteni — 59 MWh • Laminorul Galați — 57 MWh • Combinatul petrochimic 
Brazi — 52 MWh • Combinatul de produse sodice Ocna Mureș — 49 MWh • Tracțiune electrică fe
roviară Ploiești — 49 MWh • Întreprinderea „Caibochim" Cluj-Napoca — 40 MWh • Întreprinderea 
de articole tehnice din cauciuc Botoșani — 42 MWH.

ECHIVALENȚE SUGESTIVE
Pentru citeva dintre unitățile oare nu se încadrează în repartiții, dăm cîteva echivalențe su

gestive între depășirile zilnice înregistrate și produsele care s-ar fi putut realiza cu consumul su
plimentar de energie electrică :

• 4 000 t îngrășăminte chimice la Combinatul de îngrășăminte chimice Bacău • 2 600 t ciment 
ia Combinatul de lianți și azbociment Medgidia • 11000 t cărbune Ia Combinatul minier Mo- 
tru • 4 000 t fontă la C.S. Hunedoara ® 31 t anvelope la întreprinderea „Victoria" Floreștl • 15 0001 
petrol la Trustul petrolului Bollntln • 8 t fire artificiale la Combinatul de fire sintetice Săvinești
• 100 garnituri mobilă la Combinatul de prelucrare a lemnului Sebeș.

consum mediu de peste 5 000 
kWh pe tonă la vechea tehno
logie, realizăm iq prezent circa 
4 000 kWh pentru fiecare tonă de 
mătase artificială. Am pus deja 
in funcțiune o capacitate de 
2 500 tone, urmînd ca zilele a- 
cestea să dăm în exploatare o 
altă instalație cu o capacitate de 
asemenea de 2 500 tone.

La nivelul acestui an, chiar 
prin punerea în funcțiune parția
lă a noii instalații, preliminăm 
o economie de 2 000 MWh. sufi
cientă pentru filarea suplimen
tară a aproape 500 tone mătase 
artificială. Și pentru că am 
amintit de filare. în băile de fi
lare rezultă un compus — sulfa
tul de sodiu, nefolositor nouă, 
dar cu aplicabilitate alături, la 
Combinatul de celuloză și hîrtie. 
înlăturarea acestui compus se 
făcea printr-o succesiune de 9 
operații, cu mare consum de 
aipă, aburi, gaze naturale și ener
gie electrică. Prin noua tehno
logie pe care o aplicăm deja se

Experiența pozitivă: 
valoare, eficientă, 

putere de generalizare 
elimină două faze intermediare, 
mari consumatoare de energie și 
combustibili — uscarea și decris- 
talizarea — econom isindu -oe
100—120 tone t.c.c. lunar și 90— 
100 MWh.

De asemenea, pină de curind, 
pentru obținerea sulfuri! de 
carbon apelam la o tehnologie 
pe bază de mangal de lemn. în
registram pe lingă un consum 
mare de material lemnos și 
mari consumuri energetice 
— 1700—1 800 kWh pentru o
tonă de produs. Prin noua teh
nologie pusă Ia punct de specia
liștii noștri, mulți dintre ei ti
neri, nu mai consumăm nici ma
terial lemnos, iar consumul de 
energie electrică se diminuează 
de mai bine de 7 ori, ajungind 
la doar 230 kWh pe tonă. Lunar 
diminuăm astfel consumul de 
energie cu peste 5100 MWh și 
aproape 1 000 tone combustibil 
convențional.

DAR NICI PIERDERILE 
NETEHNOLOGICE 

NU SINT NEGLIJATE

Iată așadar că, într-adevăr, 
cele mai mari economii se obțin 
prin introducerea noilor tehnolo
gii, prin modernizarea celor exis
tente. Dar cum și bararea ori
căror alte sunse de risipă, eco
nomisirea pe orice cale a ener

giei este Ia fel de importantă, 
l-am rugat pe tovarășul Mircea 
Lazăr, inginer șef al serviciului 
mecano-energetic, sâ ne contu
reze și aceste preocupări.

— înainte de aceasta, aș vrea 
să rețineți că în noiembrie s-a 
economisit o cantitate aproape 
triplă de energie electrică com
parativ cu media lunară a prime
lor 10 luni și asta în condițiile 
în care repartiția de energie 
electrică s-a diminuat cu 450 
MWh față de octombrie. Firește 
că ne bucură substanțialele eco
nomii din ultima lună, dar, pe 
bună dreptate, ne întrebăm dacă 
in prima parte a anului nu s-ar 
fi putut economisi mai mult. 
Răspunsul este evident afirma
tiv, așa lncît pe viitor vrem să 
pornim tocmai de la minimul de 
consum energetic din luna trecu
tă. După cum v-ați dat seama, 
ponderea economiilor de pină a- 
cum, — dar și in perspectivă — 
o dețin tehnologiile ndi și cele 
modernizate. Tot atît de adevărat 
este că, de pildă, doar prin 
oprirea dizolvoarelor în perioada 
dintre șarje se economisesc 640 
MWh — energie cu care se pot 
obține 400 tone celofibră. Este o 
măsură simplă, care lesne se 
poate aplica și la întreprinderile 
similare de la Lupeni, Suceava 
și București. La fel de simplu 
este sâ oprești, încă din primele 
zile de iarnă, stațiile de frig. 
Este simplu, dar din cite știu, 
foarte puține unități dotate cu 
astfel de stații o și fac. în ce 
no privește, în noiembrie, doar 
pe această cale am economisit 
mai bine de 100 MWh, urmînd 
ca pină In aprilie economia să 
crească pină la aproape 700 
MWh. Și. rețineți, aceasta fără 
complicații, fără investiții, fără 
dotări costisitoare. O altă măsură 
la fel de necostisitoare este uti
lizarea la capacitate normală a 
tuturor instalațiilor tehnologice 
— măsură care echivalează cu 
economisirea lunară a 200 MWh 
și 600 t.c.c.

Firește că s-a recurs și la nu
meroase alte măsuri dar, demn 
de remarcat, de regulă, cele mai 
simple, cele mai puțin costisi
toare, care nu presupun dotări 
deosebite, se dovedesc a fi și 
cele mai eficiente. Insistăm asu
pra acestui aspect tocmai pentru 
că nu totdeauna este nevoie de 
investiții, de dotări suplimenta
re, pentru a diminua — chiar cu 
zeci și sute de MWh — consu
murile energetice.

Dar, evident, aceasta presupu
ne totuși „supraconsum“ de ini
țiativă și inventivitate, capitol la 
care, au dovedit-o din plin, cht- 
miștii brăileni nu fac deloc eco
nomie.

EMIL STANCIU

ECONOMIA REALIZATA 
ÎN MARILE ÎNTREPRINDERI, 
IROSITA CU NONȘALANȚĂ 
DE CONSUMATORII MICI

în mai multe întreprinderi 
din județul Galați, la Combina
tul siderurgic. Șantierul naval, 
I.S.C.L.. I.M.N.G., I.M.E.H. sau 
I.N.E.T.O.F.. pe unde am tre
cut, cu treburi reportericești, în 
primele 9 zile ale lunii decem
brie, am putut urmări pe viu 
eforturile făcute de aceste co
lective pentru înscrierea intr-un 
consum cit mai rațional de e- 
nergie electrică. Organizațiile 
U.T.C. din secții și ateliere și-au 
numit responsabili proprii cu 
energia și întreprind, prin co
misiile profesional-științifice, 
acțiuni pentru înlăturarea ori
cărei risipe, pentru aplicarea 
unor soluții mai economicoase. 
Dincolo de aceste aspecte (des
pre unele am scris deja in ziar), 
am vrut să obținem și o ima
gine mai generală a consumului 
in județul Galați, pentru a se
siza, eventual. alte surse de 
risipă. Așa am ajuns la I.R.E. 
Galați.

— In primele 9 zile ale lunii 
decembrie, ne-a spus tovarășul 
Constantin Badiu, directorul În
treprinderii, avem o economie 
de 1 000 MWh la consumul in
dustrial și o depășire la consu
mul casnic, în comerț și coope
rație de 719 MWh, Dacă se va 
merge in același ritm, la sfir- 
șitul lunii, acest ultim consum 
va fi depășit cam cu 4 000 MWh.

— Ce ne indică această si
tuație 7

— Un adevăr care trebuie 
luat in seamă urgent : că in in
dustrie, unde s-a acționat cu 
hotărîre. se reușește încadrarea 
in cote, ba chiar cu o anumită 
economie. în schimb, micii 
consumatori nu1' au luat măsuri
le indicate și risipesc cu non
șalantă ceea ce se economisește 
cu greu dincolo.

într-adevăr, marii consuma
tori din județ. marile între
prinderi. deși au sarcini de 
producție pe potrivă, au redus 
mult consumul incadrindu-se in 
cotele aprobate. Situația pe pri
mele 9 zile din decembrie este 
edificatoare în acest sens: 
Combinatul siderurgic Galați 
(—512 MWh); I.S.C.L. (—180 
MWh); întreprinderea Lamino
rul de tablă (—87 MWh); Șan
tierul naval Galați (—27 MWh); 
I.N.E.T.O.F. (—10 MWh); I.R.A. 
Tecuci (—81 MWh); întreprin
derea Textila Galați (—3 MWh).

Desigur, nici marii consuma
tori n-au făcut totul pentru a 
ajunge la un consum cit mai 
mic. Specialiștii de la I.R.E.G. 
ne sesizau în acest sens două 
aspecte : funcționarea din plin, 
in schimburile II și HI. a in
stalațiilor de producere a aeru
lui comprimat, deși necesarul 
ar fi doar de 20—25 la sută; fo
losirea non stop a instalațiilor 
de ventilație la unitățile de 
transformare și distribuire a e- 
nergiei in interiorul întreprin
derilor. și acum, cind este frig 
afară etc. „O sursă mare de 
risipă, ne-a spus Zonei Vasi- 
liu, inspector principal la 
I.R.E.G., rămine nemenținerea 
in stare de funcțiune a conden
satorilor electrici la consuma
tori. în felul acesta, nu se poate 
reduce circulația de energie 
reactivă. Aceasta duce la con

CE SE ÎNTIMPLĂ CU CONSUMUL CASNIC 
Șl PUBLIC IN JUDEȚUL GALAȚI ?

O ÎNTREBARE PE CARE O JUSTIFICA URMĂTOARELE DATE
• în primele • rile ale lunii decembrie s-a depășit consumul 

planificat cu 719 MWh.
• In ziua de 11 decembrie, depășirea a atins o cifră record — 

de 338 MWh — care, raportată la consumul planificat — de 283 
MWh — al aceleiași zile, înseamnă 119 la sută (!).
• In aceeași zi de duminică, deci de consum casnic mai ri

dicat, 20 de Județe și Capitala s-au Încadrat în cotele repartiza
te, majoritatea dintre acestea realizînd chiar șl economii.
• Cu excepția Gorjulul. care a realizat o depășire de 80 la 

sută, nici unul din celelalte 18 județe care nu s-a încadrat în 
cotele județene n-a depășit această cotă cu mai mult de 30 
Ia sută.
O ÎNTREBARE LA CARE AȘTEPTAM UN NECESAR RĂSPUNS

Cu atlt mal mult cu cît motivele Invocate de reprezentanții în
treprinderii de rețele electrice Galați, in articolul nostru ală
turat, nu pot justifica decit în foarte mică măsură Imensa risipă 
pe care o fac — accentuindu-se de la o zi la alta — consuma
torii casnici șl pubtlci din Județul Galați.

sumuri suplimentare în centra
lele electrice. Avem asemenea 
pierderi la 41 puncte de consum 
in județul Galați. Toate acestea 
realizează factori de putere 
mai mici decit 0,92 — cit este 
admis". 1

Revenind la consumul public 
și casnic — care in 9 zile a fost 
depășit cu 719 MWh — și ame
nință să atingă cifra de risipă 
de 4 000 MWh pe decembrie, ne 
interesăm de acțiunile ce tre
buie întreprinse.

— Noi. ne-a declarat tovară
șul director al I.R.E. Galați, am 
editat niște afișe și fluturași in 
care dăm indicații și sugestii 
pentru un consum rațional in 
gospodăriile populației. Vom di
fuza fluturașii prin școli, fiind 
Încredințați că toți elevii vor 
forma în familiile lor o puter
nică opinie împotriva risipei de 
energie electrică.

Noi am adăuga că — cu flu
turași sau fără fluturași — era 
cazul ca această opinie în fa
voarea economisirii să fi fost 
deja formată și să dea rezul
tate, așa cum se întimplă cu 
alte județe.

Iar acolo unde măsurile de 
educație nu dau roade. I.R.E.-U1 
că treacă cu fermitate la apli
carea măsurilor de sancționare 
și decuplare de la rețea, așa 
cum prevăd reglementările In 
vigoare.

— Un consum exagerat avem 
in blocurile de locuit, ne-a spus 
și inspectorul principal de la 
I.R.E.G. Și aceasta deoarece 
scările din multe blocuri nu 
sint iluminate natural, n-au nici 
o fereastră spre exterior.

Ceea ce am constatat și noi, 
în special în noul cartier Ma
zepa II din Galați, unde am 
găsit, in plină zi. zeci de scări 
luminate. Tovarășii de la 
I.R.E.G. susțin că ci nu sint 
Întrebați atunci cind se aprobă 
noile proiecte. Ei ar avea multe 
recomandări de făcut proiec- 
tanților. Pină una alta, am mers 
noi la proiectant.

— Blocurile din Mazepa II, 
ne-a spus inginer Octavian Co- 
șovliu, director tehnic al I.P.J. 
Galați, sint realizate după pro
iecte primite de la Institutul 
de proiectări construcții tip 
București. Acest tip de bloc a 
fost conceput pentru a fi con
struit integral din prefabricate, 
pentru a economisi oțel ți be
ton.

— „.Și pentru a risipi mereu 
energie electrică. Ce-i de făcut 
in situația actuală 7

— Noi am luat măsura ca 
scările in cauză să fie luminate 
din două în două nivele. Nu 
știu dacă s-a aplicat.

Nu — l-am asigurat pe inter
locutorul nostru — nu s-a apli
cat, după cum nici alte indica
ții și măsuri. Cind am plecat de 
la I.PJ. Galați, ne-am oprit in 
stradă și am numărat, la ora 
9, cite lămpi cu neon ardeau 
fără rost in clădirea din care 
tocmai ieșisem : 11 (unspre
zece). Și cind Înșiși proiectanții 
nu se gîndesc la economii, ve
dem ce rezultă...

ION CHIRIC

Este firesc ca o organizație 
revoluționară de tineret să 
fie preocupată responsabil de 
munca și viața membrilor ei 
și să-și pună toate acțiunile 
sale sub semnul acestora. Se 
știe, iarăși, că organizația 
U.T.C este locul geometric al 
celor mai multe dintre pre
ocupările tinerilor. In acest 
context aportul organizației 
la materializarea acestor 
preocupări, la promovarea și 
dezvoltarea lor este șt trebuie 
să fie constant, permanent, 
eficient. Am fost zilele aces
tea prezenți la una din adu
nările generale ținute in ca
drul întreprinderii Confecții 
Călărași. O adunare care 
și-a propus să analizeze stilul 
și metodele de lucru ale or
ganizației nr. 14. O temă in
teresantă și un subiect ge
neros care ar fi suscitat în 
alte ocazii înscrieri la cuvînt, 
opinii nenumărate din partea 
celor prezenți la adunare, 
în care ar fi urmat sâ se 
menționeze lucruri exemplare 
sau de excepție, probleme le
gate de integrarea tinerilor, 
de stilul comun și metodele 
folosite de fiecare dintre ei 
în vederea obținerii unor pro
duse superioare, de o mai 
bună calitate. Ne-am așteptat, 
mărturisim din capul locului, 
la o atmosferă de emulație, 
creată din dorința fiecăruia, 
intîlnită de nenumărate ori in 
asemenea ocazii, de autode- 
pășire, de a intra în seria 
celor mai buni uteciști, cu 
cele mai bune rezultate in fa
brică. Am crezut, de aseme
nea, că în adunarea gene
rală la care aveam să partici
păm vor fi scoase în evi
dență multe din aspectele co
tidiene ale organizației. Am 
crezut toate acestea, cu atit 
mai mult cu cît secretarul co
mitetului municipal al U.T.C. 
care ne-a prezentat planifica
rea adunărilor generale ne-a 
prezentat organizația nr. 14 
de la I. C. Călărași ca fiind 
una dintre organizațiile cele 
mai bune. De aceea am fost 
surprinși că pe parcursul adu
nării generale, ținută în pri
pă, cu ochii pe ceas, nu am 
constatat nimic sau aproape 
nimic din toate acestea. în 
darea de seamă prezentată de 
Gherghina Chim se mențio
nează, printre puținele lucruri 
dealtfel, că „biroul a apli
cat o formă eficientă in sen
sul educării unor tineri care 
ne mai fac necazuri și anu
me, s-au ținut discuții indi
viduale cu acești tineri, s-au 
afișat, de asemenea, la gazeta 
de perete articole cu uteciști 
fruntași, dar și cu cei cu o 
comportare mai deosebită". 
S-a amintit apoi, în treacăt, de 
existența unui colț al calității 
și îndemnul de a nu se mai 
da produse cu o calitate ne
corespunzătoare. S-a eviden
țiat faptul că tinerii sînt an
trenați la forme de pregătire 
și ridicare a calității profe
sionale. S-a amintit de intîl- 
niri cu cadre de specialitate, 
de un simpozion, de „invăță- 
mîntul politic unde se anali
zează multiple teme după care 
tinerii iși ridică nivelul cul
tural și științific". în înche
iere, darea de seamă arată că 
toate aceste forme și metode 
folosite de organizația nr. 14 
au dus la o activitate mai 
bună și a crescut nivelul poli
tic al oamenilor muncii. Nu 
este nevoie să insistăm asu

CINEMA
O lebădă IARNA: Victoria (o- 

rele 9,30; 11,30; 13,30; 15,30;, 17,30;
19,30),  Melodia (orele 9; 11,13;
13,30; 15,43; 18; 20), Excelsior (o- 
rele 9; 11; 18; 18; 20).

ACTORUL ȘI SĂLBATICII S 
Union (orele •; 12,15; 16; 19,15).

NEAMUL ȘOIMAREȘTILOR 1 
Drumul Sării (orele 15; 18,30).

FELIX ȘI OTILIA: Cotroceni (O- 
rele 15; 18,30).

CĂRUȚA CU MERE: Pacea (o- 
rele 15,30; 17,30; 19,30).

SERBĂRILE GALANTE: Volga 
(orele 0; 11,13; 13,30; 15,45; 15; 30). 
Cosmos (orele 9.30; 11,30; 13,30;
15,30; 17,30; 19,30).

PE MALUL STING AL DUNĂ
RII ALBASTRE: Viitorul (orelo 
13,30; 17,30; 19,30).

FRUCTE DE PĂDURE: Miorița 
(orele 10,13; 12,15; 14,15; 18,15 ;
18,15; 20,15), Tomis (orele 8,30; 
13,30; 15,45; 18; 20).

ARTTSTA, DOLARII ȘI AR
DELENII: Flacăra (orele 15; 17; 
19).

MIHAI VITEAZUL: Arta (orele 
9; 12; 15).

LOVIND O PASARE DE PRADA: 
Arta (orele 17,45; 19,30).

BALUL DE StMBĂTĂ SEARA î 
Progresul (orele 16; 18; 20).

pra dării de seamă pentru a 
stabili că aceste lucruri sint 
valabile oricărei organizații 
U.T.C., indiferent de specifi
cul întreprinderii. Că darea 
de seamă nu a dat curs pro
blemelor complexe și deloc 
puține ale tinerilor, speci
fice unei organizații de tine
ret. Că stilul și metodele de 
lucru ale organizației, subiect 
propus spre dezbatere mem
brilor adunării, nu au existat 
decit în titlu, nicidecum tra
tate în conținut. Că am plecat 
de la adunare fără să luăm 
cunoștință, nici măcar în urma 
discuțiilor purtate, de stilul și 
metodele de lucru folosite 
aici. Am sperat ca măcar 
prin luările de cuvint să pu
tem obține mai multe date 
despre această organizație. 
Ați ascultat materialul, anun
ță secretara organizației, după 
ce a dat citire dării de sea
mă, urmează să vă înscrieți 
la cuvint. Și, cum nimeni nu 
se hotărăște să facă primul 
pas, secretara Insistă vizibil 
jenată ; „Haideți, fetelor, să 
nu mai pierdem timpul". în 
fine, după o pauză destul de 
lungă, ia cuvintul una dintre

Organizațiile
U.T.C. în munca 
lor de zi cu zi

uteciste, Lucia Cuneișteanu. 
Aceasta insistă ca exemplelor 
negative, respectiv absenții 
nemotivați de la adună
rile generale, să li se spu
nă pe nume. Se ia atitu
dine împotriva celor care nu 
dau cotizația la timp, fiind 
obligată, în calitate de casier 
al organizației, să alerge prin 
mai multe secții in vederea 
obținerii acesteia. își ia anga
jamentul să obțină produse de 
calitate și să realizeze planul. 
Feuda Militaru apreciază fap
tul că toate utecistele au luat 
cunoștință de acordul global, 
că este binevenit în secție, 
își ia la rindul ei angajamen
tul de a lucra mai bine, după 
care se instaurează din nou li
niștea. Secretara organizației 
încearcă să dea un nou im
puls ședinței întrebînd de la 
prezidiu: „Chiar nu aveți ni
mic de spus ?“ La insistențele 
ei, utecista Rodica Constantin 
adaugă faptul că darea de sea
mă mai „trebuia să cuprindă 
acolo, cite ceva", dar nu ne 
dăm seama dacă se referă Ia 
ceea ce așteptăm cu toții să 
auzim : „stilul și metodele de 
lucru". Și totuși, ea este sin
gura care pune o problemă 
deosebită în fața adunării ge
nerale și anume că in timpul 
programului de lucru sînt 
obligate să se ridice de la ma
șini pentru a se face curățenia 
obligatorie la locul de muncă. 
De ce așa, și nu după termi
narea programului, am vrea 
la rindul nostru să aflăm, dar 
utecista nu primește nici un 
răspuns. Maria Șerban apre
ciază la rindul ei că ședințele 
s-au ținut cam forțat, că ar 
trebui să se anunțe cu 2—3 
zile înainte „ca să știe omul 
ce are de făcut". La rindul ei 
iși ia angajamentul să-și facă 
datoria.

Mai menționăm că în fina
lul adunării generale, secreta-

CAPTURATI-I LA BARIERA : 
Luceafărul (orele 9; 10,45; 12,30; 
14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

LUNGA CAVALCADA CĂTRE 
ȘCOALĂ: Timpuri noi (orele 9; 
11; 13,15; 15,30; 17,45; 20).

CAPCANA NEOBIȘNUITĂ : 
București (orele 9,15; 11,13; 13,15; 
15,30; 17,30; 19.45), Favorit (ore
le »; 12; 14; 16; 18; 20), Modern 
(orele 9; 11,13; 13,30; 15,45; 18; 20).

URGENT... SECRET... : Grlvița 
(orele 8,45; 12,30; 14,15; 16; 18; 20).

CĂLĂTORUL CU CĂTUȘE: Bu- 
zești (orele 9: 11,30; 14: 17; 19,30).

LOTO-PRONO ’82 : Dacia (orele 
#; 11,15; 13,30; 15,43; 18; 20).

O AFACERE MURDARĂ: Patria 
(orefe 9; 11,15; 13,30; 15,43; 18; 20).

DRAGOSTEA ȘI REGINA: Cul
tural (orele 0; 11,15; 13,30; 15,45; 
18; 20).

FEMEIA DISPĂRUTĂ: Scala (o- 
rele 9; 11,15; 13,30; 15,45; 18; 20).

TUNURILE DIN NAVARONE : 
Capitol (orele 9; 12,30: 16; 19,30).

39 DE TREPTE: Festival (orele 
»; 11.15; 13,30; 15,45; 18; 20).

TESS: Central (orele 8; 12,15; 18; 
19,15).

HEIDI IN ORAȘ: Doina (orele 
»; 11; 13; 17,15).

EL VIS: Doina (orele 15; 19,15).
ATENȚIE LA GAFE! : Feroviar 

(orele 9; 11; 13,15; 13.30; 17,45;
19,30),  Gluleștl (orele 9; 11,15;
13,30; 15,45; 18; 20).

HERCULE CUCEREȘTE ATLAN- 

ra organizației nr. 14 a între
bat pur și simplu pe cei de 
față, notăm textual : „Sinteți 
de acord cu discuțiile și cu 
materialele prezentate azi 7”, 
la care utecistele au răspuns 
in cor „daa". și cu asta adu
narea generală despre ..stil și 
metode" a luat sfirșit

Am încercat la sfirșitul adu
nării generale a organizației 
nr. 14 să stăm de vdrbă cu 
secretara organizației și cu 
inginera Nina Monoranu, se
cretara adjunctă cu proble
mele organizatorice de la co
mitetul U.T.C. pe întreprin
dere care a fost alături de noi 
prezentă la adunare. Aveam 
să aflăm lucruri pe care in 
primul rînd secretara organi
zației nr. 14 avea datoria și 
obligația morală să le subli
nieze in darea de seamă a 
adunării. Există foarte multe 
lucruri care nu au fost con
semnate la nivel de organiza
ție, ne-a spus secretara ad
junctă cu probleme organiza
torice. Organizația nr. 14 este 
una dintre organizațiile frun
tașe, nu-mi dau seama de ce 
totul a ieșit așa. Poate că, ni 
se spune, emoția fetelor a fost 
de vină, faptul că a participat 
cineva din „afară" la adunare. 
Am făcut abstracție de acest 
argument pentru că fetele 
erau in vervă, comentau intre 
ele fără să ia în considerație 
prezența noastră la adunare. 
Și dacă nu emoția a fost de 
vină, am căutat noi să dăm un 
răspuns, ce altceva a contri
buit la slaba desfășurare șl 
pregătire a ei 7 Secretara or
ganizației nr. 14 ne-a spus că 
lucrează mai mult singură, că 
nu găsește sprijin la uteciste, 
că le lipsește elanul, că fetele 
sînt căsătorite, au probleme 
familiale, că nu au curajul 
răspunderii. Pe de altă parte, 
primim asigurarea din partea 
secretarei cu probleme orga
nizatorice că fetele și-au în
deplinit planul cu 104,75 la 
sută. Acordul global le-a sti
mulat, au muncit mai bine ca
litativ, au înregistrat succese. 
Apoi, fetele sint ciștigătoare 
la concursul „Miinl măiestre", 
(utecista Fenta Militaru este 
cîștigătoarea concursului pe 
întreprindere) și la „Protecția 
mupeii" (utecista Lucia Cu
neișteanu). Ni se dau citeva e- 
xemple de confecționere cu re
zultate foarte bune: Lenuja 
Chirea, Maria Șerban, Maria 
Dabu. La urma urmei, proble
me de muncă și de viață, dar 
care de fapt subsumează de 
cele mai multe ori cea mai 
mare parte a activității. Am 
regretat faptul că abia la sfir
șitul adunării generale proble
melor de muncă ale tinerilor 
s-au dat importanța cuvenită : 
integrarea în colectiv a tinere
lor, posibilitățile de realizare 
a normelor, disciplina în fa
brică, timpul liber, probleme 
de viață. Analiză care merită 
făcută așa cum se cuvine în 
cadrul adunării generale în 
prezența utecistelor din secție. 
Acolo unde era firesc să se 
ridice problemele lor de mun
că. Acolo unde acest dialog 
firesc și constant al organiza
ției nr. 14 ar fi putut avea loc 
cu mult mai mult succes și cu 
șanse de reușită pentru că ar 
fi fost susținut de tineri, cu 
tinerii ți, ceea ce este mai im
portant, pentru tineri.

ARETA ȘANDRU______ J
TIDA: Lira (orele 15,30; 17,30;
18.30).

DUBLU DELICT: Ferentari (o- 
rele 15,30; 17,30; 19.30).

MITUL FEDOREI: Floreasca (o- 
rele 8,45; 10,15; 14: 16; 18; 20).

DOMNUL MILIARD: Floreasca 
(orele 15; 17,15; 19.30).

MICUL LORD: Flamura (ora 8); 
LANȚUL AMINTIRILOR (orele 
13.15; 18; 18).

TV
15,00 Telex. 15,05 viata scolii: 

„Cu exigentă despre exigență". 
15,25 Malta — film documentar. 
15,40 Memoria documentelor: 13 
decembrie 1918 — documentar.
15,50 Moment folcloric cu Ton 
Crlstoreanu. 16,00 Agrozootehnla 
pe Înțelesul tuturor (parțial co
lor). îndrumări tehnice pentru 
lucrătorii din agricultură • Cul
turi succesive de floarea-soarelul. 
16,20 Desene animate. 20,00 Tele
jurnal (parțial color). 20,20 Ori
zont tehnico-țtlințific. 20,40 Tea
tru TV : „Prima zi a ultimei Iun!" 
de Iile ștefan Domașnea (color). 
Premieră pe țară. 22.00 La zi In 
600 de secunde. 22,10 Farmecul 
muzicii. 22,20 Telejurnal (parțial 
color).

f

=

• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •

PEȘTELE 
OCEANIC

un aliment gustos și hrănitor 
pentru toate vîrstele !

Vă recomandăm să consu
mați pește oceanic și conserve 
din pește care are o mare va
loare nutritivă pentru toate 
vîrstele, datorită substanțelor 
ce le conține (proteine, vitami
nele A H- D, săruri minerale 
etc.).

Peștele oceanic este ușor di
gerabil și asimilabil, recoman
dat atît în nutriția normală cit 
și cea dietetică ; calitățile sale 
nutritive se mențin prin con
servare ; poate fi preparat în 
cele mai diverse specialități 
culinare.

în unitățile „Alimentara", 
tip „Gospodina" și de alimen
tație publică din cadrul DI
RECȚIEI GENERALE CO
MERCIALE A MUNICIPIU
LUI BUCUREȘTI găsiți la 
vinzare o diversitate de con
serve și preparate din pește 
oceanic.

S3

Magazinele aparținind Întreprinderilor 
Direcției generale comerciale a municipiului 
București vă oferă o diversitate de articole 
ce pot fi oferite in dar celor dragi in LUNA 
CADOURILOR.

Vă sugerăm să vizitați in această perioadă 
cele mai reprezentative magazine din Bucu
rești :
• BUCUR-OBOR —• Șoseaua Colentina 

nr. 2 ;
• GALERIA MODEI — Șoseaua Pantell- 

mon, bloc 47 ;

• FAVORIT — Drumul Taberei;
• LUMEA COPIILOR — Strada Lipscani 

nr. 69 :
• MODERN — Bulevardul Gheorghe 

Gheorghiu-Dej nr. 8 ;
• ELEGANT — Bulevardul N. Bălcescu 

nr. 17 ;
• TINERETULUI — Calea Dorobanți, 

bloc 10;
• RUXANDRA — Calea Victoriei nr. 84 șl 

magazinul de confecții și galanterie din 
Calea Victoriei nr. 83—85.

Rețineți denumirea unor articole care pot 
fi oferite celor dragi— in LUNA CADOURI
LOR :
• paltoane din stofă de lină, in croieli și 

execuții deosebite ;
• înlocuitori de paltoane, articole ideale 

pentru ținuta cotidiană ;
• tricotaje realizate din amestecuri de fibre;
• pălării într-o diversă gamă de culori, be

rete pentru femei;
• șepci și căciuli pentru bărbați, căciulițe 

din blană pentru copii;
• cizme și ghete cu fețe din înlocuitori, din 

piele naturală sau din piele naturală in 
combinație cu Înlocuitori ;

• genți, mănuși, eșarfe, umbrele ;
• jocuri și jucării pentru toți copiii! 

Nu uitați I
LUNA CADOURILOR — LUNA BUCU

RIILOR !

INSTITUTUL POLITEHNIC „TRAIAN VUIA“ - 
TIMIȘOARA

anunță scoaterea la concurs a următoarelor posturi didactice 
LA FACULTATEA DE CONSTRUCȚII

— Șef lucrări la Catedra drumuri, fundații și Instalațit, poziția 21, 
disciplinele: Tehnica lucrărilor de construcții; Optimizarea calculu
lui construcțiilor In transporturi; Tehnologia lucrărilor de construc
ții; Proiectarea și construcția drumurilor; Căi de comunicații te
restre.

— Șef lucrări la Catedra drumuri, fundații și Instalații, poziția 22, 
disciplinele: Trafic și autostrăzi; Căi de comunicație terestre; Sis
tematizarea și protecția mediului; Proiectarea si construcția drumu
rilor.

LA FACULTATEA DE ELECTROTEHNICA
— Șef lucrări la Catedra automatizări șl calculatoare, poziția 27, dis

ciplinele: Analiza și sinteza dispozitivelor numerice; Calculatoare șl 
prelucrarea datelor.

LA FACULTATEA DE MECANICA
— Asistent la Catedra mașini hidraulice, poziția 22, disciplina t 

Mecanica fluidelor.
— Asistent la Catedra organe de mașini și mecanisme, poziția 43, 

disciplinele: Organe de mașini și mecanisme; Desen tehnic.
— Asistent la Catedra tehnologia construcțiilor de mașini, poziția 

44, disciplinele: Așchiere și scule așchtetoare; Exploatarea mașini
lor-unelte; Tehnologia fabricării mașinilor.

LA FACULTATEA DE MECANICA AGRICOLA
— Lector la Catedra economie politică, poziția 11, disciplina: Eco

nomie politică.
Candidați! la concurs vor depune Ia Rectoratul Institutului poli

tehnic „Tralan Vuia" din Timișoara, B-duI 3» Decembrie nr. 2, in 
termen de 15 zile de Ia data publicării acestui anunț In Buletinul 
oficial (pentru posturile de asistent) și 30 zile (pentru posturile de 
șef lucrări (lector), cererea de înscriere Împreună cu actele prevă
zute de Legea nr. 6/1969 privind Statutul personalului didactic din 
Republica Socialistă România, publicată tn Buletinul oficial, par
tea l, nr. 33, din 15 martie 1999 si de instrucțiunile Ministerului Edu
cației si Tnvățămtntulul nr. 84539/1969.

Candidațil care doresc să se Înscrie la concurs șl care funcționează 
tn alte unități, sint obligați conform art. 55 din Legea nr. 12/1971, să 
anunțe in prealabil conducerea unității In care lucrează.
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CUVINTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU
(Urmare din pag. I) 

ral. Șl din sesiunea Consiliu
lui Suprem al Dezvoltării a 
reieșit că unele legi nu sînt în
țelese, nu sînt cunoscute, sini 
aplicate formal — ceea ce, de 
fapt, contribuie la stările ne
gative de lucruri oare se ma
nifestă în diferite sectoare de 
activitate. Noi am adoptat o 
serie de legi — și insist asu
pra legilor pentru că ele sînt 
obligatorii pentru toate orga
nele de partid și de stat, pen
tru toate consiliile oamenilor 
muncii, pentru toți cetățenii 
patriei noastre. Nimeni nu 
poate da altă interpretare le
gilor decît aceea care este 
înscr’să în legi 1 Numai Consi
liul de Stat și Marea Adunare 
Națională au dreptul să dea 
interpretare legilor. Nici un 
minister, nimeni altcineva nu 
poate da o altă interpretare și 
nu se poate sustrage de la 
aplicarea fermă a legilor 1 
Consider inadmisibil felul in 
care s-a acționat în anlicarea 
legii privind comerțul exte
rior. Mă refer la aceasta, dar 
ea nu e singura lege care nu 
se urmărește și nu se aplică 
pînă la capăt în mod cores
punzător. Este necesar să in
troducem o ordine și discipli
nă de fier 1 Societatea socia
listă nu se poate construi fără 
disciplină, fără ordine, in toa
te sectoarele ! Și aceasta este 
valabil cu atit mai mult pen
tru cadrele de conducere.

Consider necesar să fie lua
te măsuri pentru a face o re
vedere și o studiere temeinică, 
în toate ministerele, în toate 
întreprinderile, a legilor țării. 
Să ne asigurăm că cei care 
slnt chemați să Ie realizeze le 
înțeleg și acționează cum tre
buie pentru aplicarea lor. Este 
nevoie, de asemenea, să întă
rim controlul din partea Marii 
A .’unări Naționale, a organe
lor de stat — mă refer la Con
siliul de Stat și la Consiliul 
Legislativ — care au obligația 
să controleze cum se aplică le

gile. De asemenea trebuie În
tărit controlul de către Con
siliul Muncitoresc, de către 
toate celelalte organe, ince- 
pind cu Consiliul de Miniștri, 
cu organele centrale de sin
teză, care au rolul să veghe
ze la buna cunoaștere și apli
care a legilor țării. Multe din 
stările negative de lucruri iși 
au izvorul în lipsurile grave 
existente în felul în care se 
acționează In aplicarea legi
lor și a hotăririlor de partid.

Stimați tovarăși,

In programele noastre, In 
plan se acordă o atenție deo
sebită problemelor energetice 
și de materii prime. De fapt, 
greutățile pe care le avem 
acum sînt nemijlocit legate de 
aceleași stări de lucruri, de 
indisciplina, de lipsa de răs
pundere demonstrată de con
ducerea Ministerului Energiei. 
Desigur, se poate veni acum 
cu fel de fel de justificări. 
Dar, se știe că s-a asigurat tot 
ce este necesar ca să se poată 
pregăti temeinic reparațiile In 
termenele stabilite. Dacă aces
tea erau respectate pină la 
capăt și, In loc de asigurările 
care s-au dat permanent, se 
lucra cu răspundere și se rea
lizau lucrările la timp și de 
calitate, noi am fi avut acum 
surplus de energie electrică.

Ministerul Minelor, cu 
toate lipsurile lui — l-am cri
ticat și am discutat mult — 
livrează totuși cărbunele de 
calitatea corespunzătoare, sta
bilită. Insă centralele pe căr
bune nu funcționează. Avem 
o pierdere zilnică de 1 500 de 
MW în centralele pe cărbune, 
la care se adaugă pierderile 
din energia hidroelectrică, 
datorită secetei. Dar chiar și 
fără energia hidroelectrică, 
dacă centralele pe cărbune 
funcționează normal, noi 
avem asigurat in întregime, 
chiar cu o rezervă substanția
lă, energia electrică pentru 
toate sectoarele. Desigur, s-a 

discutat, s-au luat măsuri ; 
sperăm să se pună ordine, ca 
angajamentele luate să fie în
deplinite. Dacă nu, desigur, 
va trebui să luăm și alte mă
suri pentru a pune o dată or
dine in acest foarte important 
sector de activitate.

In același timp, trebuie să 
aplicăm foarte hotărit măsu
rile stabilite privind economi
sirea și folosirea rațională a 
energiei electrice, asigurîn- 
du-se cu prioritate energia 
pentru producție, pentru În
deplinirea în cele mai bune 
condiții a planului pe acest 
an șl pe anul 1984.

In plan se pun, de aseme
nea, o serie de probleme lega
te de dezvoltarea mai accen
tuată a bazei de materii pri
me, precum și alte măsuri — 
pe care le-ați studiat șl le-ați 
aprobat in unanimitate — și 
care urmăresc asigurarea În
făptuirii neabătute a hotărîri- 
lor Congresului al XII-lea și 
ale Conferinței Naționale ale 
partidului.

Este necesar să atrag din 
nou atenția asupra probleme
lor exportului. Nu putem fi 
mulțumiți de felul cum s-a ac
ționat In acest an pentru 
realizarea producției și a ex
portului. Dacă se lucra cu mai 
mare răspundere, cu mai mul
tă atenție, in toate sectoarele, 
noi puteam să avem un export 
mult mal mare, să avem o 
situație a balanței comerciale 
și de plăți mult mai bună de
cît o avem acum. Fără excep
ție, in toate sectoarele s-a lu
crat nemulțumitor, fără răs
pundere, și s-au căutat tot 
felul de justificări, in loc să 
se acționeze pentru realizarea 
prevederilor legii — deoarece 
planul este lege —, a hotări
rilor Comitetului Central al 
partidului.

Prevederile pe 1984 sînt — 
cred — destul de clare. Este 
necesar să fie luate toate mă
surile pentru a asigura in 
întregime, și cu prioritate, 
realizarea exportului. Am sub

liniat, nu o dată, că sintem 
obligați să importăm multe 
produse, multe materii prime 
— și, pentru a putea să im
portăm, trebuie să exportăm. 
Avem de plătit datorii, ca re
zultat al importurilor — cîte- 
odată nejustificate — din tre
cut. dar pe care le-am făcut, 
le-am consumat, citeodată 
bine, altă dată nu prea bine, 
neeconomic; dar acum tre
buie să restituim aceste dato
rii. De aceea, trebuie să în
țelegem că avem obligația să 
facem totul pentru a realiza in 
întregime exportul stabilit. Să 
facem producție de bună cali
tate, de nivel inalt tehnic, ast
fel incit produsele românești 
să fie competitive cu cele mai 
bune produse similare pe plan 
mondial, să putem obține, pe 
această bază, și o creștere a 
valorificării și a eficienței 
produselor noastre la export.

Este necesar să acordăm a- 
tenția necesară exportului pe 
țări socialiste, realizării in în
tregime a colaborării in 
C.A.E.R., avind în vedere pon
derea și rolul important pe 
care il are exportul in aceste 
țări, pe care il are colaborarea 
in cadrul C.A.E.R. De aseme
nea, trebuie — subliniez încă 
o dată -— să facem totul pentru 
a realiza exportul pe devize 
convertibile. In devize conver
tibile, ținind seama de siste
mul nostru, cuprindem și țări
le în curs de dezvoltare — 
chiar dacă exportul se face in 
compensație — și țările capi
taliste dezvoltate. De aceea, în 
acest cadru, nu in-am mai 
referit la fiecare in parte.

Sînt necesare măsuri și mai 
hotărîte pentru reducerea con
sumurilor materiale, pentru 
recuperarea și refolosirea, ma
terialelor, a pieselor și suban- 
samblclor, care au o pondere 
importantă în buna aprovizio
nare materială și in asigurarea 
desfășurării normale a pro
ducției.

Trebuie să acordăm o atenție 
deosebită creșterii rentabilită

ții și eficienței întregii activi
tăți economice# Am adoptat o 
scrie de măsuri privind noul 
mecanism economic î va trebui 
să analizăm temeinic și să 
luăm toate măsurile pentru a- 
plicarea iui in mod corespun
zător. Să punem capăt tărăgă
nărilor, birocratismului care 
duc la inecarea în vorbe și în 
hirtii a activității practice și 
care dăunează foarte mult des
fășurării corespunzătoare a 
activității noastre.

Doresc să subliniez, incă o 
dată, că trebuie să acordăm o 
atenție deosebită calității, ni
velului tehnic, productivității 
muncii și tuturor măsurilor de 
realizare a programelor pe 
care le-am adoptat, a celor
lalte programe care au in ve
dere de a ridica nivelul calita
tiv, sub toate aspectele, al în
tregii activități a societății 
noastre socialiste.

In acest cadru se impun 
măsuri mai hotărite in dome
niul activității de cercetare, 
atit pentru scurtarea termene
lor și pentru soluționarea mai 
rapidă a unor probleme pre
văzute in programul nostru de 
dezvoltare, cit și pentru apli
carea mai operativă in produc
ție a rezultatelor cercetării.

Avem un număr mare — 
chiar foarte mare — de pro
bleme care și-au găsit soluțio
narea în cercetarea noastră, 
dar ele nu au intrat incă in 
producție. Unele așteaptă de 
ani și ani de zile să fie luate 
in seamă de către conducătorii 
din economie și să fie intro
duse in producție. Este nece
sar să asigurăm o legătură 
reală, mai bună, intre cerce
tare și producție, un control 
mai eficient din partea Con
siliului Național pentru Ști
ință și Tehnologie, inclusiv al 
institutelor de cercetare, asu
pra felului cum rezultatele 
cercetării sint introduse și se 
materializează in producție.

Se impun, de asemenea, 
măsuri hotărite in ce privește 

realizarea in bune condiții a 
investițiilor pe acest an, pre
gătirea temeinică și înfăp
tuirea intregului program de 
investiții pe 1984. Aș atrage 
numai atenția asupra concen
trării celor mai bune forțe din 
ministere și din cercetare pen
tru terminarea la timp a in
vestițiilor, pentru scurtarea 
probelor tehnologice, punerea 
in producție și realizarea pa
rametrilor care au fost stabi
liți in studiile tehnico-econo- 
mice.

Avem multe unități care 
lucrează sub parametrii sta
biliți. Datorită indisciplinei, 
lipsei de organizare și de răs
pundere se prelungesc nejus
tificat perioadele de probe 
tehnologice, de punere în 
funcțiune și, citeodată, au loc 
și grave avarii.

Respectarea tehnologiilor 
este o problemă esențială. Sint 
multe lipsuri in ce privește 
calitatea produselor, determi
nate de încălcarea inadmisi
bilă a tehnologiilor stabilite. 
Nimeni nu poate și nu trebuie 
să dea nici o derogare de la 
tehnologiile stabilite 1 Este 
necesar ca guvernul, Consiliul 
Muncitoresc, să acționeze cu 
toată hotărirea pentru a pune 
capăt stărilor inadmisibile de 
a se da, de către un ministru 
sau de altul, derogări de la 
tehnologiile care au fost stabi
lite pentru realizarea unui 
produs sau pentru funcționa
rea unei instalații.

In general, doresc să subli
niez și in acest cadru necesi
tatea creșterii spiritului de 
răspundere în toate domeniile 
de activitate, de a întări disci
plina și ordinea în producție 
și in muncă, de a lua toate 
măsurile privind buna orga
nizare și repartizare a forțe
lor de care dispunem in ve
derea îndeplinirii in cele mai 
bune condițiuni a planurilor, 
a programelor, a sarcinilor pe 
care le avem in toate dome
niile.

Dispunem de tot ce este ne

cesar ca prevederile planuri
lor și programelor pe care 
le-am adoptat, ale bugetului 
de stat și alte măsuri privind 
dezvoltarea societății noastre 
socialiste să le realizăm in 
bune condițiuni.

Trebuie să acționăm fiecare 
Ia locul său de muncă cu în
treaga răspundere, să facem 
totul pentru unirea eforturi
lor tuturor colectivelor de oa
meni ai muncii în vederea 
indeplinlrii în cele mai bune 
condițiuni a planurilor pe 
care le-am adoptat. Anul 1984 
să fie un an care să consti
tuie un punct de cotitură — 
ca să spun așa — în perfec
ționarea activității in toate 
sectoarele, în realizarea noii 
calități a muncii și a vieții, 
prin noua calitate înțelegînd 
și buna organizare, și ordinea 
și disciplina în muncă ! Nu 
se poate vorbi de o nouă ca
litate fără răspundere, fără 
o ordine și disciplină exem
plară in toate domeniile de 
activitate !

Să facem in așa fel incit 
anul 1984 să aibă un rol ho- 
tăritor in înfăptuirea obiecti
velor Congresului al XII-lea 
privind trecerea Ia un nou 
stadiu de dezvoltare, in rea
lizarea intregului cincinal — 
pentru a asigura astfel crea
rea condițiunilor necesare 
dezvoltării continue a socie
tății și ridicării nivelului de 
trai, material și spiritual, al 
poporului 1

Se impune să acționăm cu 
toată hotărirea in vederea în
făptuirii programului de 
autoaprovizionare, a măsuri
lor privind creșterea, în 
cursul anului 1984, a retribu
ției tuturor categoriilor de 
oameni al muncii. Avem insă 
in vedere că, pentru a fi 
reală, această retribuție tre
buie să se bazeze pe o crește
re puternică a producției, a 
productivității, a eficienței 
economice, pe menținerea sub 
control a prețurilor, și de pro

ducție, șl a prețurilor de con
sum in general.

Să acționăm in așa fel incit 
să intlmpinăm a 40-a aniver
sare a revoluției de eliberare 
socială și națională, antifascis
tă și antiimperialistă, Con
gresul al XIII-lea al partidu
lui cu rezultate remarcabile, 
pentru a putea să stabilim la 
congres noile obiective p'nă 
in 1990, in vederea înfăptuirii 
neabătute a Programului parti
dului de făurire a societății 
socialiste multilateral dez
voltate și înaintare a Româ
niei spre comunism 1

Subliniez, încă o dată, că 
avem tot ce este necesar să 
realizăm programele noastre, 
atit în industrie, cit și în agri
cultură, in toate sectoarele de 
activitate. Trebuie să ne con
centrăm toate forțele pentru 
a încheia anul acesta cu re
zultate cit mai bune și pentru 
pregătirea temeinică a anului 
viitor.

Sint Încredințat că, adoptind 
aceste documente in unanimi
tate, Consiliul Suprem al Dez
voltării Economice și Sociale 
și-a luat și angajamentul de 
a acționa pentru înfăptuirea 
lor, de a aduce, in acest fel, o 
contribuție importantă Ia dez
voltarea generală a patriei 
noastre.

Aș dori să-mi exprim con
vingerea că toți membrii Con
siliului Suprem al Dezvoltării 
Economice șl Sociale vor înțe
lege bine răspunderile pe care 
le au nu numai pentru adop
tarea, dar șl pentru realizarea 
acestor documente, că fiecare 
se va angaja cu toată hotă
rirea in muncă, iși va uni și 
va acționa cu toate forțele in 
vederea înfăptuirii neabătute 
a tuturor documentelor adop
tate.

Cu această convingere, vă 
urez succes in activitatea 
voastră, multă sănătate și fe
ricire 1 (Aplauze puternice, 
prelungite).

SESIUNEA CONSILIULUI SUPREM AL DEZVOLTĂRII ECONOMICE Șl SOCIALE
(Urmare din pag. I) 

și muncitori, țărani, intelectuali, 
care lucrează nemijlocit în pro
ducție, a dezbătut probleme de 
maximă însemnătate pentru dez
voltarea industriei, agriculturii, 
transporturilor, a celorlalte ra
muri ale economiei naționale, 
prin sporirea, in cursul anului 
viitor, a productivității muncii, 
îmbunătățirea nivelului tehnic și 
calitativ al produselor, competi
tivității lor, în vederea creșterii 
avuției naționale, a bunăstării 
întregului popor.

In ședința plenară de după- 
amiază, au luat cuvintul tovarășii 
Vasile Sechel, director general 
al Centralei industriale de trac
toare, Constantin Soare, direc
torul Trustului de foraj extracție 
Bolintin, Ion Sirbu, prim-secretar 
al Comitetului județean Argeș al 
P.C.R., Elena Verona Burtea, di
rector general al Centralei de 
confecții și tricotaje București, 
Alexandru Necula, ministrul in
dustriei " de mașini-unelte, elec
trotehnică și electronică, Ferdi
nand Nagy, ministru secretar de 
stat la Ministerul Agriculturii și 
Industriei Alimentare, Constantin 
Radu, prim-vicepreședinte al 
Consiliului popular al munici
piului București, Dumitru Po
pescu, adjunct al ministrului 
energiei electrice, Mihail Flo- 

rescu, ministru secretar de stat la 
Consiliul Național pentru Știință 
și Tehnologie, Cornel luga, ad
junct al ministrului finanțelor.

Vorbitorii au relevat că sarci
nile cuprinse in documentele su
puse dezbaterii Consiliului Su
prem, organism ce îndeplinește 
atribuțiile unui parlament eco
nomic, corespund orientărilor și 
hotăririlor Congresului al XII-lea 
și Conferinței Naționale ale 
Partidului Comunist Român, asi- 
gurînd ridicarea întregii activi
tăți economico-sociale la un ni
vel calitativ superior, folosirea 
mai deplină a potențialului pro
ductiv existent, sporirea eficien
ței economice și promovarea 
consecventă a cuceririlor revolu
ției științifice și tehnice în toate 
domeniile.

In timpul lucrărilor s-a subli
niat că eloborarea planurilor șl 
programelor pentru dezvoltarea 
în 1984 a activității economico- 
sociale s-a desfășurat sub direc
ta conducere a tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, fiind orien
tate în direcțiile care permit mai 
buna valorificare a resurselor 
materiale și energetice, accen
tuarea caracterului intensiv al 
activității în economie, reali
zarea unei calități superioare a 
muncii și vieții întregului popor.

A fost evidențiată importanța 
deosebită a măsurilor stabilite 

prin programele de largă pers
pectivă, referitoare la reducerea 
consumurilor de materii prime, 
combustibili și energie, creș
terea mai accentuată a produc
tivității muncii, perfecționarea 
organizării producției, realizarea 
în cele mai bune condiții a pla
nului la export.

Participanții la dezbateri au 
reliefat că prevederile referitoa
re la accentuarea laturilor cali
tative ale întregii activități pro
ductive se bazează pe intensifi
carea acțiunilor cuprinse în pro
gramele de cercetare științifică 
și dezvoltare tehnologică, elabo- 
rate sub conducerea și cu apor
tul direct al tovarășei academi
cian doctor inginer Elena 
Ceaușescu, prin care se urmăreș
te introducerea moi rapidă în 
producție a rezultatelor cercetă
rii științifice, reînnoirea produ
selor și tehnologiilor.

In legătură cu sarcinile ce re
vin agriculturii în 1984, s-a ară
tat că ele sint in deplină con
cordanță cu programele priorita
re adoptate pentru toate sec
toarele acestei ramuri, cu progra
mul de asigurare a unor produc
ții agricole sigure și stabile, cre- 
indu-se premisele pentru dezvol
tarea în continuare a bazei teh
nico-materiale, perfecționarea 
sistemei de mașini, creșterea su
prafețelor amenajate pentru iri

gații, a cantităților de îngrășă
minte chimice, în scopul sporirii 
producțiilor agricole, înfăptuirii 
obiectivelor noii revoluții agraie.

S-a apreciat, totodată, că 
prevederile înscrise în proiectul 
de buget asigură resursele fi
nanciare necesare pentru dez
voltarea pe mai departe a ra
murilor economiei naționale, in 
conformitate cu sarcinile și prio- 
rită.ile stabilite, finanțarea ac
țiunilor social-culturcle, a chel
tuielilor pentru administrație, 
precum șl pentru alte nevoi ale 
societății. Un loc aparte in dez- 
bateri i-au ocupat obligațiile ce 
revin tuturor factorilor de con
ducere, oamenilor muncii de a 
aplica întocmai legile țării, de 
a asigura respectarea riguroasă 
a tehnologiilor, a ordinii și dis
ciplinei ferme în toate sectoa
rele de activitate.

In cursul dezbaterilor, a fost 
evidențiată importanța îndepli
nirii programului privind apli
carea măsurilor de autocondu- 
cere și autoaprovizionare, în sco
pul unei mai bune aprovizionări 
a populației cu produse agro- 
cllmentare și industriale, intr-o 
gamă sortimentală diversificată, 
de calitate superioară, în con
cordanță cu măsurile de sporire 
a retribuției in anii 1983—1984, 
potrivit obiectivelor stabilite de 

Congresul al XII-lea și Confe
rința Națională.

Vorbitorii s-au angajat, în a- 
celoși timp, să acționeze cu 
toată energia, cu responsabili
tate și dăruire comunistă pen
tru realizarea sarcinilor de mare 
complexitate ce trebuie îndepli
nite in această etapă în ve
derea dezvoltării și moderniză
rii continue a tuturor ramurilor 
economiei naționale, pentru în
făptuirea exemplară a planului 
pe 1934 — an hotăritor pentru 
traducerea deplină în viață a 
obiectivelor Congresului al 
XII-lea, pentru asigurarea condi
țiilor necesare dezvoltării pe mai 
departe a societății românești, 
progresului și înfloririi patriei. 
Dezbaterile au reliefat ho- 
tărîrea oamenilor muncii de a 
întîmplna marile evenimente ale 
anului 1984 — cea de-a 40-a 
aniversare a revoluției de elibe
rare socială și națională, 
antifascistă și antiimperialistă și 
Congresul al XIII-lea al partidu
lui — cu rezultate tot mai mari 
in direcția înfăptuirii neabătute 
a Programului partidului privind 
construirea societății socialiste 
multilateral dezvoltate.

Consiliul Suprem a aprobat 
In unanimitate documentele 
supuse dezbaterii.

Participanții au adoptat Ho

tărirea Sesiunii Consiliului Su
prem al Dezvoltării Economice 
și Sociale a României care se 
va da publicității.

In încheierea lucrărilor, a luat 
cuvintul tovarășul Nicolae 

Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialiste 
România, președintele Consiliu
lui Suprem al Dezvoltării Eco
nomice și Sociale a României.

Cuvintarea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu a fost urmărită cu 
multă atenție, cu satisfacție ți 
deplină aprobare, fiind sublinia
tă cu puternice și îndelungi 
aplauze.

Plecarea din Capitală 
a tovarășului Enrico Berlinguer

Luni dimineața a părăsit Ca
pitala tovarășul Enrico Berlin
guer, secretar general al Parti
dului Comunist Italian, care, la 
invitația tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, a 
făcut o vizită în țara noastră.

Tovarășul Enrico Berlinguer 
a fost Însoțit de tovarășul An
tonio Rubbi, membru al C.C. al 
P.C.I., șeful secției externe a 
P.C.I.

CRONICĂ
Prin Decret prezidențial, to

varășul Pantelimon Găvănescu 
se eliberează din funcția de mi
nistru pentru problemele tine- 
retului.

Tovarășul Nicu Ceaușescu,

OAMENII MUNCII DIN INDUSTRIA ORAȘULUI 
BRAD, JUDEȚUL HUNEDOARA, RAPORTEAZĂ 

ÎNDEPLINIREA PLANULUI ANUAL
Acționind cu înaltă responsa

bilitate muncitorească, oamenii 
muncii din orașul Brad, județul 
Hunedoara, și-au realizat sar
cinile de plan la producția 
marfă industrială și la produc
ția netă pe intregul an 1983. 
In telegrama adresată tovară
șului NICOLAE CEAUȘESCU, 
secretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, 
de către Comitetul orășenesc de 
partid Brad, se arată. între al
tele :

Ne angajăm ca pînă la finele 
acestui an să realizăm o pro- 
ducție-marfă industrială supli
mentară de peste 38 milioane 
lei și o pr<#ducție netă de 32 mi

La plecare, pe aeroportul 
Otopeni, oaspeții au fost salu
tați de tovarășii Emil Bobu, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv, secretar al C.C. al 
P.C.R.. Miu Dobrescu. membru 
supleant al Comitetului Politic 
Executiv, secretar al C.C. al 
P.C.R.

A fost de față Benedetto 
Santarelli, ambasadorul Italiei 
la București.

prim-secretar al Comitetului 
Central al Uniunii Tineretului 
Comunist, se numește în func
ția de ministru pentru proble
mele tineretului.

lioane lei, să dăm suplimentar 
economiei naționale 9 tone zinc, 
27 tone cupru. 3 500 tone sulf, 
750 tone bentonită, 1 000 tone 
cărbune, peste 800 tone utilaj 
minier, importante cantități de 
metale prețioase, un număr de 
80 apartamente. Vă asigurăm, 
mult stimate tovarășe Nicolae 
Ceaușescu. că nu vom precupeți 
nici un efort pentru îndeplini
rea exemplară a sarcinilor ce ne 
revin din documentele partidu
lui și statului nostru, sporind 
astfel contribuția noastră la în
făptuirea programului partidu
lui de edificare a societății so
cialiste și comuniste în Româ
nia.

În spiritul orientărilor și indicațiilor cuprinse în Cuvintarea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu la recenta Consfătuire de lucru de la C.C. al P.C.R.

0 ÎMBUNĂTĂȚIRE RADICALA A MUNCII, ACTIVITATE SUSȚINUTA, 
REZULTATE SUPERIOARE ÎN TOATE SECTOARELE AGRICULTURII

— în acest an, ne spunea in
giner Teodor Bora. directorul 
cu producția vegetală a Direc
ției agricole, intr-o serie de 
unități agricole din județul 
Bihor s-au obținut producții re
cord la cultura porumbului. Fi
rește, explicația principală o 
constituie aplicarea și generali
zarea unor tehnologii moderne 
de producție, alături de orga
nizarea exemplară a muncii și 
valorificarea superioară a po
tențialului tehnic și uman exis
tent".

— Să concretizăm prin citeva 
exemple.

— Cel mal recent 11 gă
sim la C.A.P. Călacea, unde 
s-a obținut un vagon de Știu- 
leți la hectar de pe terenuri cu 
un grad slab de fertilitate. Cu 
aceleași rezultate se remarcă 
I.A.S. Biharia și Marghita, pe 
suprafețe neirigate. De aseme
nea, in acest an au bătut recor
dul obținind producții intre 9 000 
și 10 000 kilograme știuleți la 
hectar C.A.P. Sintandrei. Vaida 
și Salonta. în aceste unități, ca 
dealtfel in multe altele, s-au e- 
xecutat lucrări tehnologice de 
nivel ridicat, punîndu-se un ac
cent deosebit pe fertilizarea pă- 
mintului. Cuvintul de ordine l-a 

constituit respectarea de către 
fiecare unitate a suprafeței pla
nificate pentru cultura porum
bului, a densității și hibrizilor 
cultivați, respectiv efectuarea 
recoltărilor fără pierderi. în a- 
celași timp am pus un accent 
deosebit pe îndeplinirea de că
tre fiecare specialist a atribu
țiilor și răspunderilor ce-i revin 
în calitate de șef de fermă. 
Practic, prin prezența sa activă, 
aceasta a asigurat atit calitatea, 
cit și operativitatea executării 
lucrărilor. Desigur, nu-1 un ele
ment de noutate, dar metoda a 
dat rezultate dintre oele mai 
bune, fiind acum generalizată 
in toate unitățile agricole. Am 
pornit de la considerentul că în 
primul rînd specialiștii hotărăsc 
soarta producției, iar rezultatele 
obținute in acest an confirmă 
pe deplin experiența aplicată. 
Așa cum ne-a Indicat secreta
rul general al partidului, tova
rășul Nicolae Ceaușescu. con
cepția de muncă a specialiști
lor din agricultură, răspunderea 
inginerilor trebuie să crească și 
să se facă simțite efectiv în 
procesul de producție, in rezol
varea tuturor problemelor șl, de 
aceea, prin măsurile ce le între
prindem urmărim valorificarea 

experienței, Îmbunătățirea ra
dicală a muncii.

— La dumneavoastră se vor
bește tot mai mult de expe
riența de la Călacea. La ce se 
referă aceasta ?

— Sînt foarte multe de spus. 
Secrete deosebite insă nu exis

Contribuția specialiștilor este hotăritoare 

în obținerea unor producții record

tă. Un adevăr este grăitor de la 
sine. Aici pămintul se lucrează 
gospodărește, pe tot parcursul 
anului. Bazele unor producții 
mari sînt puse incă din toamnă, 
odată cu efectuarea fertilizărilor 
și executarea arăturilor. Remarc 
faptul că pămîntul din această 
zonă are o structură podzolică. 
De aceea tehnologia culturii po
rumbului a fost adaptată ele
ment cu element condițiilor spe
cifice existente aici. Hotăritoare 
a fost In cele din urmă expe
riența acumulată de către spe
cialiști, alături de hărnicia și 
priceperea cooperatorilor. S-a 

reușit astfel obținerea unei pro
ducții medii de un vagon de 
știuleți de pe fiecare din cele 
700 hectare cultivate. Rezultate 
deosebite s-au înregistrat și la 
cultura intensivă realizată pe o 
suprafață de 100 hectare, în me
die 15 000 kg porumb boabe la 

hectar. Firește, pentru cultura 
intensivă s-au stabilit norme 
tehnologice aparte, privind den
sitatea. hibrizii folosiți și lucră
rile de întreținere efectuate. în 
același timp a fost respectat cu 
strictețe asolamentul, aslgurin- 
du-se cele mai bune premergă
toare. Cea mai importantă ac
țiune, de pildă, a constituit-o 
însă sporirea fertilității solului, 
înainte de executarea arăturilor 
se administrează constant cite 
400 kg superfosfat la hectar, iar 
pentru corectarea acidității so
lului se utilizează pe scară largă 
amendamente calcaroase. în 

cadrul acestei unități se admi
nistrează de la un an la altul 
mari cantități de amendamente, 
îngrășăminte naturale și chimi
ce, ceea ce a permis ridicarea 
considerabilă a potențialului 
productiv al pămintului. O com
parație este edificatoare. Dacă 
în urmă cu cițiva ani aici se 
obțineau doar 1 000 kg la hectar, 
acum se recoltează peste 7 700 
kg porumb boabe la hectar. 
Iată un exemplu edificator de 
inițiativă și răspundere mani
festat deopotrivă de coopera
tori și de specialiști. Spun a- 
ceasta pentru că in unitățile 
vecine s-au obținut recolte mult 
mai slabe. Or, și la nivelul a- 
cestora, cu un efort suplimen
tar din partea specialiștilor sînt 
posibile producții mai mari. Re
zerve au suficiente, dar ele tre
buie valorificate corespunzător. 
Asemenea exemple le găsim și 
in alte zone. Iată bunăoară ca
zul C.A.P. Bicaciu. în acest an 
unitatea a reușit să-și realizeze 
integral planul la porumb. în 
condiții asemănătoare însă uni
tăți învecinate au obținut doar 
1 500 kg boabe la hectar, reall- 
zlndu-și numai 25 la sută din 
prevederile planului. Un lucru 

Insă rămîne esențial : potenția
lul productiv al terenului poate 
și trebuie îmbunătățit conti
nuu.

— Ce obiective s-au stabilit 
în ce privește creșterea pro
ducțiilor in anul viitor ?

— Ca regulă generală vom In
stitui exigenta față de modul cum 
specialiștii din unități aplică 
regulile agrotehnice impuse, 
începi nd cu lucrările solului, 
pregătirea seminței și semăna
tul. Apoi vom urmări îndea
proape ca fiecare categorie de 
lucrări să fie încadrată în pe
rioada optimă fixată. Cu titlu 
de permanență vom proceda la 
generalizarea tehnologiilor In
tensive de producție. în conti
nuare se va acorda atenția cu
venită lucrărilor de fertilizare a 
terenurilor. Avem în vedere ca 
în anul viitor să administrăm 
cantități sporite de amendamen
te, îngrășăminte naturale și chi
mice, care să permită realiza
rea unor producții sporite la 
hectar. Și, nu in ultimul rind. 
generalizarea experienței bune 
dobindite în unitățile anrice’e 
pe care le-am nominalizat.

IOAN GAVKA
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blocurilor militare. Dealtfel, tre
buie să menționez că, încă la 
înființarea Tratatului de la Var
șovia, în actul său constitutiv 
s-a prevăzut că el își va inceta 
existența odată cu desființarea 
Pactului N.A.T.O. în nenumărate 
rinduri, inclusiv în acest an, ță
rile din Tratatul de la Varșovia 
au făcut propuneri pentru a se 
trece la desființarea concomiten
tă a celor două blocuri militare. 
Noi considerăm că una din cau
zele incordării actuale o repre
zintă și existența celor două 
blocuri militare diametral opu
se. Deci, desființarea lor va con
tribui mult la diminuarea in
cordării, a neincrederii, va favo
riza politica de destindere, de 
colaborare și de pace.

Am arătat mai înainte că ne 
pronunțăm pentru soluționarea 
tuturor problemelor pe calea 
tratativelor, pentru respectarea 
independenței și pentru neames
tecul in treburile interne ale al
tor țări. Deci considerăm că și 
conflictele existente trebuie so
luționate în același sens — mă 
refer atit la Orientul Mijlociu, 
la războiul dintre Irak și Iran, 
la problemele din America Cen
trală, cit și la Afganistan și la 
Indochina, pentru că — în fond 
— toate acestea constituie fac
tori care duc la incordare. Ele 
trebuie soluționate pe calea tra
tativelor pașnice, respectindu-se 
independența popoarelor și prin
cipiile neamestecului în treburile 
interne.

Apreciem că este posibil să se 
realizeze progrese pe calea depă
șirii conflictelor și a probleme
lor existente, pentru că opinia 
publică, popoarele din toate ță
rile — atît din Est, cit și din 
Vest, precum și tiin țările in 
curs de dezvoltare — se pronunță 
cu hotărire pentru colaborare și 
pentru pace. Sperăm că, pe a- 
ceastă bază, guvernele, inclusiv 
cele două blocuri militare, vor 
înțelege că trebuie să treacă la 
o politică nouă, să țină seama 
de faptul că interesele popoare
lor impun colaborarea intre toate 
țările, fără deosebire de orîn- 
duire socială, impun o politică 
de dezarmare și de pace.

ÎNTREBARE : Găsiți, dom
nule președinte, că acest curs 
independent al politicii ex
terne a României, care are 
particularități pe care nu le 
găsim in alte țări socialiste, 
își are sorgintea numai în is
toria națională 1

RĂSPUNS : Desigur, în primul 
rînd, ar trebui să spun că poli
tica externă a României rezidă 
din insusi felul de viată, de 
existență al poporului român, 
din orinduirea socialistă a Româ
niei. însăși în concepția socia
lismului, problemele făuririi unei 
lumi a egalității, a dreptății, a 
colaborării egale. problemele 
păcii și înlăturării războaielor 
s-au situat, de la primele în
ceputuri, pe primul plan — și ele 
constituie și acum principiile de 
bază ale societății pe care o edi
ficăm în România. Desigur, la 
acestea trebuie adăugată și dez
voltarea istorică a poporului 
român, a țării noastre, care a cu
noscut multă vreme dominația 
străină, a trebuit să ducă lupte 
îndelungate pentru a-și cîștiga 
independența. Recent am vorbit 
însă pe larg despre aceste pro
bleme și nu vreau să insist a- 
cum asupra lor.

Fără îndoială că toate acestea 
au avut și au un anumit rol în 
politica externă a României, în 
insistența cu care România ac
ționează pentru respectarea 
neabătută a independenței fie
cărui popor.

Noi avem ferma convingere că 
numai respectindu-se inde
pendența fiecărei națiuni se poa
te realiza o colaborare reciproc 
avantajoasă, se poate asigura 
progresul economico-social al 
fiecărui popor, se poate asigura 
pacea. Orice încălcare a inde
pendenței unui popor — și a- 
ceasta o putem constata de-a 
lungul întregii istorii — nu poa
te duce decît la noi și noi con- 
flicate, avînd în vedere că nici 
un popor nu a acceptat și nu va 
accepta niciodată să-și piardă 
independența și să trăiască în 
condiții de subjugare, că, mai 
devreme sau mai tirziu. el se va 
ridica cu toată forța pentru a-și 
dobîndi independența națională. 
De aceea, pentru a avea pace, 
trebuie să se asigure inde
pendența popoarelor.

Nu aș putea spune că numai 
România duce o asemenea poli
tică. Dimpotrivă, cred că aceasta 
o găsim, într-o măsură mai

mare sau mai mică, în toate ță
rile socialiste, în toate țările în 
curs de dezvoltare, in toate ță
rile care și-au dobindit nu de 
mult independența și luptă pen
tru a și-o consolida ; dar, o gă
sim chiar in țările dezvoltate. 
Chiar în țările din N.A.T.O., dacă 
analizăm manifestarea politicii 
unui stat sau altul, intilnim, in
tr-o formă sau alta, manifestări 
active pentru păstrarea și con
solidarea independenței. Deci 
problema independenței fiecărei 
națiuni, a unei țări — chiar dacă 
aceasta participă, intr-o formă 
sau alta, în diferite organisme 
de colaborare economică, politi
că sau militară — continuă să 
rămină una din orientările 
fundamentale ale fiecărui stat.

Vreau să fiu bine ințeles ; pu- 
nînd problema independenței, 
noi nu înțelegem prin aceasta a 
duce o politică de izolare. Dim
potrivă, noi sîntem pentru o lar
gă colaborare cu toate statele 
lumii. Vorbind de independență, 
noi înțelegem că aceasta presu
pune o conlucrare largă econo
mică, științifică, culturală cu alte 
state, inclusiv participarea și 
conlucrarea în diferite organisme 
regionale și internaționale — 
așa cum, dealtfel, România 
participă in C.A.E.R., chiar in 
Tratatul de la Varșovia, care 
sperăm că va dispare cit mai 
curind.

ÎNTREBARE: Dacă îmi 
permiteți, domnule pre
ședinte, aș face o completa
re. Scopul întrebării mele a 
fost și acela de a reflecta 
propria istorie a României 
în contextul aniversării re
cente a 65 de ani de la crea
rea statului național unitar 
român.

RĂSPUNS: Am menționat că 
vreme îndelungată România a 
fost sub dominația străină. în 
cele mai grele timpuri insă 
Principatele românești, chiar a- 
tunci cind erau separate, si-au 
Păstrat o anumită independentă 
sau autonomie. în toată această 
perioadă au avut loc continuu 
acțiuni pentru realizarea unită
ții tuturor principatelor româ
nești. a întregului popor, pentru 
făurirea unui stat național uni
tar. Idealul de unitate a poporu
lui român și-a găsit o înaltă 
expresie în unirea — pentru 
prima dată în istoria noastră 
națională — a celor trei prin
cipate românești. Muntenia, 
Transilvania si Moldova, in anul 
1600. de către marele voievod 
Mihai Viteazul. împrejurările 
istorice, mai cu seamă interven
ția marilor imperii ale vremii, 
au dus la desființarea, la scurt 
timp, a statului centralizat rea
lizat de Mihai Viteazul. dar 
ideea unirii țărilor românești, 
idealul făuririi unui stat unitar 
puternic si independent au ră
mas mereu vii in conștiința po
porului. i-au întărit continuu 
voința de luptă. Un moment de 
importantă deosebită l-a consti
tuit unirea — la 24 ianuarie 
1859 — a Moldovei cu Munte
nia. care a dus la crearea sta
tului national român modern. 
Aceasta a avut o uriașă însem
nătate pentru evoluția social- 
politică a poporului nostru, pen
tru dezvoltarea forțelor de pro
ducție și angajarea României pe 
drumul civilizației moderne, 
constituind un moment epocal 
în procesul plămădirii statului 
unitar român. O etapă calitativ 
superioară în dezvoltarea socie
tății românești a fost marcată 
de către dobindirea independen
tei de stat a României în 1877, 
prin lupta armată a poporului 
împotriva imperiului otoman. 
Cucerirea independentei a inau
gurat o eră nouă în existenta 
României. în afirmarea națiunii 
române pe calea progresului și 
civilizației materiale și spiritua
le. în participarea sa la viata 
comunității internaționale a po
poarelor libere. Existenta statu
lui national român si cucerirea 
independentei au exercitat o 
puternică atracție asupra româ
nilor care se aflau sub domina
ția imperiului austro-ungar. A- 
ceasta a dus la intensificarea 
luptei împotriva dominației 
străine, pentru făurirea statu
lui national unitar român; La 
1 Decembrie 1918, ca act al vo
inței întregului popor, a fost 
realizat statul național unitar 
român. Desfășurarea evenimen
telor istorice a demonstrat cu 
putere că marea Unire de Ia 
1 Decembrie 1918, care a dus 
la crearea statului national uni
tar român, a fost rezultatul ne
mijlocit al luptei hotărîte a ce
lor mai largi mase populare, a 
întregii noastre națiuni, un act 
în deplină concordantă cu drep

turile inalienabile ale români
lor. cu cerințele legice ale dez
voltării istorico-sdciale. Confe
rința de pace. încheiată în 1920, 
la doi ani după realizarea de 
fapt a unirii Transilvaniei cu 
România, și Tratatul de la Tria
non n-au făcut decit să consfin
țească o realitate concretă, o- 
biectivă. Deci, in fapt. Unirea 
nu a fost dobîndită la masa tra
tativelor. ea a fost hotărîtă si 
realizată prin lupta maselor 
populare din Transilvania și 
România incă din 1918. Dealt
fel, multi conducători de state 
Si guverne dintr-o serie de țări 
— printre care și președintele 
de atunci al Statelor Unite, 
Woodrow Wilson — precum și 
alte importante personalități ale 
vieții politice internaționale au 
recunoscut in mod unanim le
gitimitatea unirii românilor si 
si-au declarat sprijinul total 
fată de statul national unitar 
român.

Chiar de atunci, din primele 
momente ale constituirii sale ca 
stat național unitar. România a 
afirmat cu toată claritatea că va 
duce o politică de bună vecină
tate. de prietenie cu toti vecinii 
săi. că nu va acționa niciodată 
impotriva altor popoare, dar că 
își va apăra cu hotărire in toa
te împrejurările independenta si 
unitatea.

Trecerea la construcția socia
listă nu a făcut decit să întă
rească unitatea. independenta 
României și să dea — as putea 
spune — noi dimensiuni politicii 
de independentă, concepută, așa 
cum am mai menționat, nu ca o, 
politică de izolare, ci de colabo
rare largă cu alte popoare pe 
principiile deplinei egalități în 
drepturi si neamestecului în tre
burile interne.

ÎNTREBARE: Domnule
președinte, apreciați că sint 
în continuare perspective 
favorabile pentru dezvolta
rea relațiilor țării dumnea
voastră pe multiple planuri, 
atit cu țările socialiste cit și 
cu țările occidentale ?

RĂSPUNS: Relațiile interna
ționale ale României le-as pu
tea considera bune, chiar foar
te bune, atit cu țările socialis
te, cit si cu țările occidenta
le și celelalte țări ale lumii. 
Avem în vedere să acționăm și 
in continuare pentru extinde
rea largă a colaborării cu țările 
socialiste. atit in cadrul 
C.A.E.R., cit si cu statele so
cialiste care nu sint in C.A.E.R.

Am mai menționat că punem 
un mare accent pe relațiile cu 
țările în curs de dezvoltare si 
cu țările nealiniate. Si actual
mente dezvoltăm cu aceste țări 
o largă colaborare economică, 
tehnico-științifică si culturală — 
și prevedem să intensificăm a- 
ceastă colaborare, cu atît mai 
mult cu cit România este ea în
săși o tară socialistă în curs de 
dezvoltare. înscriem aceste re
lații și in lupta comună pentru 
lichidarea subdezvoltării, pentru 
o nouă ordine economică mon
dială.

Avem relații bune cu țările 
occidentale, inclusiv cu Statele 
Unite ale Americii. Desigur, 
există deoăebiri de orînduiri so
ciale: dar. așa cum am mai 
menționat, consider că acestea 
nu trebuie să constituie in nici 
un fel un obstacol in calea dez
voltării unor relații bilaterale 
active — în domeniile econo
mic. tehnico-știintific. cultural, 
în schimburile de persoane — 
cit si a conlucrării pe plan in
ternațional. în vederea solu
ționării diferitelor probleme.

în ce ne privește, noi ne pro
punem să acționăm si în viitor 
pentru a extinde si mai mult 
aceste relații, considerînd că 
ele corespund deopotrivă atît 
intereselor României cît și ale 
țărilor respective.

Desigur, nu scăpăm din vede
re faptul că încordarea la care 
ș-a ajuns în viata internațio
nală. intensificarea cursei înar
mărilor pot să afecteze dezvol
tarea unei bune colaborări între 
popoare. De aceea acordăm o 
mare atenție problemelor dezar
mării. politicii de colaborare, de 
destindere si de pace — pentru 
că ele constituie factori fun
damentali pentru o bună co
laborare în toate domeniile. 
Sperăm ca viitorul să de
monstreze justețea politicii 
României șl că principiile a- 
cestei politici să se afirme cu 
mai multă putere și să fie res
pectate de toate statele.

Doresc să închei rugindu-vă 
să, transmiteți cititorilor ziaru
lui dumneavoastră salutul meu 
cordial si cele mai bune urări 
de progres, prosperitate și pace.

ceremonia instalării președintelui
■J Națiunii Argentiniene

BUENOS AIRES (12 Agerpres). 
— Reprezentantul personal al 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
președintele Republicii Socialis
te România, la ceremonia insta
lării președintelui Națiunii Ar- 
gentiniene, tovarășul Gheorghe 
Rădulescu, vicepreședinte al 
Consiliului de Stat, a avut o în
trevedere cu Victor Martinez, 
vicepreședinte al Argentinei.

Cu acest prilej, s-au evocat 
bunele raporturi de prietenie și 
colaborare dintre cele două țări 
și au fost abordate probleme 
privind amplificarea și diversi
ficarea relațiilor atît pe plan 
bilateral, cît și multilateral.

întrevederea s-a desfășurat 
într-o atmosferă de prietenie și 
cordialitate.

Convorbiri romăno-turce
ANKARA 12 (Agerpres). — 

Președintele Uniunii Naționale a 
Cooperativelor Agricole de Pro
ducție din Republica Socialistă 
România, Vasile Marin, a fost 
primit de Sabahatin Ozbek, mi-

nistrul agriculturii și silviculturii 
al Turciei. Au fost discutate 
probleme de interes comun.

Au fost vizitate, de asemenea, 
diverse unități de profil și 
cooperative agricole din Turcia.

BEIJING 12 (Agerpres) — 
La Beijing s-au încheiat lu
crările sesiunii plenare a 
C.C. al Ligii Tineretului Co
munist (L.T.C.) din China. 
După cum relatează agenția 
China Nouă, participanții la 
plenară au adoptat o hotărire 
cu privire Ia desfășurarea, în 
cursul următorilor doi ani, a 
unei largi acțiuni de studie
re a documentelor P.C. Chi
nez și de ridicare a nivelului 
ideologic în rîndurile celor 48 
milioane de membri ai 
L.T.C.

Plenara a aprobat, totoda
tă, lărgirea conducerii — C.C. 
al L.T.C. — prin cooptarea 
lui Li Yuanchao și Song 
Defu, ca membri, și a lui Li 
Keqiang ca membru su
pleant al secretariatului.

Noi acțiuni și luări de poziție 
în favoarea dezarmării și păcii
LONDRA 12 (Agerpres) — în 

jurul bazei militare americane 
de la Greenham Common (Ma
rea Britanie), unde, in noiem
brie, au fost aduse primele ra
chete nucleare cu rază medie de 
acțiune de tip „Cruise" s-a des
fășurat o mare demonstrație de 
protest împotriva amplasării a 
noi arme nucleare in Europa, 
informează agențiile Reuter, 
United Press International și 
France Presse. Organizatorii au 
anunțat că la această acțiune 
inițiată de Campania pentru 
dezarmare nucleară, cea mai 
mare organizație pentru pace 
din Marea Britanie, au partici
pat circa 50 000 de persoane.

O altă demonstrație pentru 
pace, impotriva armelor nucle
are, s-a desfășurat la baza bri
tanică de submarine atomice de 
la Faslane, din nord-veslul An
gliei, la care au participat de 
asemenea citeva mii de per
soane.

nuclearizată !“, „Nu, rachetelor 
nucleare in Europa" — sub 
aceste lozinci s-a desfășurat la 
Viena o manifestație a partiza
nilor păcii impotriva amplasării 
de rachete nucleare pe conti
nentul european.

Demonstrația s-a încheiat cu 
un miting în cursul căruia 
vorbitorii au cerut abolirea ar
melor atomice, chimice, bacte
riologice și a tuturor tipurilor 
de arme de distrugere în masă. 
Mitingul a adoptat un apel 
adresat guvernului austriac că
ruia i-a cerut să se pronunțe 
in favoarea acestor imperative 
la Conferința pentru măsuri de 
încredere și securitate și pen
tru dezarmare in Europa, care 
va avea loc, la Stockholm, in 
ianuarie 1984.

Tineri vest-germani 
monstrind, Ia Bonn, împotri
va instalării 
nucleare cu
acțiune pe teritoriul R.F.G.

noilor rachete 
rază medie de

*

PE SCURT
• PENTRU PRIMA DATĂ 

ÎN TIMP DE PACE flota co
mercială mondială s-a redus, în 
anul care s-a încheiat la sfirși- 
tul lunii iunie, potrivit statisti
cilor publicate de „Lloyds Re
gister of Shipping". Această re
ducere, care reflectă recesiunea 
economiei mondiale și scăderea 
transporturilor maritime, mai 
ales petroliere, a afectat în 
principal pavilioanele liberian, 
grec, norvegian și britanic.

După ce tonajul mondial brut 
s-a dublat în perioada 1969— 
1982 atingînd 424,7 milioane 
tone în iunie 1982, el s-a dimi
nuat la 422,6 milioane în 1983.
• INTR-UN INTERVIU acor

dat agenției Prensa Latina, pre
ședintele Republicii Costa Rica, 
Luis Alberto Monge, a calificat 
situația din America Centrală 
drept „deosebit de complicată șl 
dificilă", precizează agenția. El 
a reafirmat poziția țării sale în 
favoarea unui dialog politic pen
tru soluționarea divergențelor

dintre statele centroamericanc și 
a exclus tendințele de „rezolva
re" a situației prin mijloacele 
politicii de forță. „Este indispen
sabil — a spus el — să căutăm 
o soluție politică, pașnică la gra
vele conflicte care persistă în 
America Centrală. Costa Rica se 
pronunță ferm împotriva orică
ror soluții de ordin militar".

• UN NOU ATENTAT TE
RORIST a fost comis, luni di
mineața, in cartierul catolic 
Short Strand, din Belfast, că
ruia i-a căzut victimă un tînăr 
de ÎS ani, Tony Dawson. După 
cum informează agenția France 
Presse, Dawson a fost împușcat 
mortal pe stradă de către un 
terorist care a reușit să dispară 
la bordul unui automobil.

Dawson este cea de-a 28-a 
victimă a atentatelor teroriste 
comise in ultimele două luni in 
Ulster.
• CONSILIUL CONSULTA

TIV NAȚIONAL (Parlamentul

Iordaniei) a aprobat bugetul pe 
1984 care se ridică la 770.2 mi
lioane dinari, cu 6,5 milioane 
mai puțin decit proiectul pro
pus la 28 noiembrie, informea
ză agenția Reuter.

. Luînd cuvintul în parlament, 
primul ministru Mudar Badran, 
a arătat că măsurile de auste
ritate luate de guvern vor con
tinua și în anii următori, dar 
fără ca aceasta să afecteze po
litica de investiții.

• LA 1 NOIEMBRIE popu
lația orașului Tokio, capitala 
Japoniei, era de 11 751 773 locui
tori. Numărul bărbaților depă
șea la data respectivă pe cel al 
femeilor cil 110 000.
• CONFORM DATELOR PU

BLICATE de departamentul de 
statistică al C.E.E., nivelul infla
ției în țările Pieței comune a 
atins în acest an 8,4 la sută. 
Numai în luna octombrie, indi
cele prețurilor in țările mem
bre ale C.E.E. a marcat o creș
tere medie de 0,8 la Bută.

ROMA 12 (Agerpres) — Din i- 
nițiativa sindicatelor democrate 
și a unor organizații obștești, la 
Roma a inceput săptămina de ac
țiuni impotriva amplasării pe te
ritoriul țării a rachetelor nu
cleare cu rază medie de acțiu
ne. în întreprinderi, instituții, 
școli și universități au avut loc 
mitinguri .pentru pace in cursul 
cărora s-a subliniat că ampla
sarea rachetelor nucleare ame
ricane în Sicilia contravine in
tereselor țării. Sosirea la baza 
militară de la Sigonella a pri
melor componente ale rachete
lor nucleare, s-a relevat la mi
tinguri, nu va ’opri mișcarea 
partizanilor păcii. Acum este 
mai necesar ca oțicînd să se 
intensifice această mișcare și să 
se depună maximum de eforturi 
pentru stoparea .cursei înarmă
rilor nucleare, au declarat vor
bitorii.

LONDRA 12 (Agerpres). — Un 
eventual război nuclear 6-ar sol
da pentru Marea Britanie cu cir
ca 27 milioane de morți, jufnă- 
tate din populația țării, relevă 
cotidianul „The Sun" într-un ar
ticol consacrat consecințelor unei 
conflagrații nucleare — transmi
te agenția Reuter.

WASHINGTON 12 (Agerpres) 
— într-o rezoluție a congresu
lui sindicatelor cadrelor sanita
re din S.U.A. care s-a desfășu
rat la Philadelphia se sublinia
ză că amplasarea de noi rache
te nucleare în Europa nu con
stituie decît o nouă și amplă 
escaladare a cursei înarmărilor. 
Delegații la acest congres au 
condamnat planurile de ampla
sare a acestor rachete în Euro
pa, „arme care nu fac decît să 
ducă omenirea în pragul unei 
catastrofe termonucleare".

/
VIENA 12 (Agerpres) — 

„Sintem pentru o Europă de-

TOKIO 12 (Agerpres) — „Nu, 
armelor nucleare !“, „Apărați 
dreptul fundamental al omului 
— dreptul la viață !“ — sub
aceste lozinci s-a desfășurat in 
orașul nipon Osaka un miting 
pentru pace 
parte peste 3 000 de persoane. 
Consacrat aniversării a 35 de 
ani de la adoptarea de către 
O.N.U. a Declarației Universale 

■ a Drepturilor Omului, mitingul 
s-a constituit într-o amplă ma
nifestare in cursul căreia s-a 
cerut încetarea cursei înarmări
lor nucleare.

la care au luat

HAGA 12 (Agerpres). — Peste 
patru mii de persoane au parti
cipat, duminică, la o demonstra
ție antirăzboinică organizată in 
fața bazei militare de la Woens- 
drecht (sudul Olandei), unde ur
mează să fie instalate rachete 
nucleare americane cu rază me
die de acțiune de tip „Cruise", 
informează agenția France 
Presse.

' Demonstranții au organizat un 
„lanț viu", pe o distanță de pa
tru km.

Manifestația, desfășurată Ia 
apelul Mișcării olandeze a femei
lor pentru pace, a fost organizată 
și in semn de solidaritate cu pu
ternica demonstrație a femeilor 
britanice inițiată in aceeași zi la 
baza militară americană de la 
Greenham Common.

BONN 12 (Agerpres). — Conti- 
nuîndu-și — pentru a patra zi 
consecutiv — acțiunile de protest 
împotriva instalării de rachete 
nucleare americane cu rază me
die de acțiune pe teritoriul vest- 
german, militanți ai campaniei 
de luptă pentru pace au blocat 
din nou intrarea la baza militară 
de la Hausen din apropiere de 
Frankfurt pe Main. La această 
bază se află depozitate compo
nente ale rachetelor „Pershing 2“ 
și „Cruise", care urmează să fie 
amplasate conform planurilor 
N.A.T.O.

Poliția a intervenit 
arestări, numărul celor 
în cele patru zile fiind

Raporturile anglo-argentiniene
LONDRA 12 (Agerpres) — 

Mesajul . adresat noului, pre
ședinte argentinian, Raul Ri
cardo Alfonsin, de primul mi
nistru britanic Margaret That
cher, reprezintă „un gest ami
cal, un prim pas menit să faci
liteze stabilirea de relații mai 
normale" între Marea Britanie 
și Argentina — a declarat mi
nistrul de externe britanic, 
Geoffrey Howe, intr-un inter
viu acordat postului de radio 
„BBC-4". informează agenția 
France Presse. „Obiectivul nos
tru este să găsim mijloacele 
pentru a restabili pas cu pas 
relațiile cu Argentina și mesa
jul primului ministru face parte 
din acest proces", a relevat 
Howe, reafirmînd, totuși, pozi
ția Londrei potrivit căreia su

operînd 
reținuți 
de 330.

asupraveranitatea britanică
Insulelor Malvine (Falkland) nu 
este negociabilă.

BUENOS AIRES 12 (Ager
pres). — Intr-o declarație făcută 
la Buenos Aires, ministrul ar
gentinian al relațiilor externe, 
Dante Caputo, 6-a pronunțat 
pentru relansarea 6Ub egida 
O.N.U. a negocierilor in privința 
statutului Malvinelor (Falkland) 
— transmite agenția France 
Presse. „Argentina nu va nego
cia suveranitatea sa asupra a- 
cestor teritorii. Ea va căuta insă 
în spirit pașnic cel mai bun mij
loc diplomatic de a discuta ca
lendarul și căile de restabilire a 
suveranității sale asupra Malvi
nelor" — a precizat ministrul ar
gentinian de externe.

Adoptarea proiectului de rezoluție inițiat 
de România privind reglementarea pașnică 

a diferendelor între state
NAȚIUNILE UNITE 12 (Agerpres) — Proiectul de rezoluție 

privind reglementarea pașnică a diferendelor intre state prezen
tat de delegația României la actuala sesiune a fost adoptat de 
Comitetul pentru probleme juridice al Adunării Generale cu 
acordul tuturor statelor.

împreună cu delegația română, proiectul de rezoluție a fost 
prezentat de delegațiile altor 32 de țări de pe toate continentele.

Documentul cere încă o dată 
tuturor statelor să respecte și 
să promoveze cu bună 
ță aplicarea Declarației 
reglementarea pașnică 
rendelor internaționale, 
tată de Adunarea 
prin consens, în 1982, pe 
baza unei propuneri a Româ
niei. Este subliniată, totodată, 
necesitatea continuării efortu
rilor pentru întărirea procesu
lui reglementării pașnice a di
ferendelor prin dezvoltarea 
progresivă și codificarea drep
tului internațional și prin 
terea eficienței O.N.U. in 
domeniu.

în acest sens, se ia 
de documentul de lucru 
care a fost prezentată 
cial Adunării Generale propu
nerea inițiată de România, de 
președintele Nicolae Ceaușescu, 
privind crearea unei comisii 
permanente de bune oficii, me
diere și conciliere pentru regle
mentarea diferendelor și preve
nirea conflictelor intre state. 
Documentul de lucru supus 
Adunării Generale, împreună 
cu delegațiile Filipinelor și Ni
geriei, prezintă pe larg consi
derentele care stau la baza pro
punerii române, compoziția și 
modul de funcționare a comisiei 
pentru ca aceasta să sprijine 
părțile în litigiu să ajungă la 
soluții negociate, să ofere ca
drul adecvat reconcilierii pozi
țiilor lor și elaborării unor so
luții reciproc acceptabile.

Numeroase delegații partici
pante la dezbateri au evidențiat 
importanța propunerii Româ
niei ca o continuare a efortu
rilor începute prin adoptarea 
Declarației privind reglementa
rea pașnică a diferende'or și au 
exprimat interesul deosebit pen
tru examinarea ei in cadrul 
O.N.U.. insistind, îndeosebi, a- 
supra orientării eforturilor spre 
stabilirea 
prevenire

Astfel, 
slaviei a

credin- 
privind 
a dife- 

adop- 
Generală, 
1982,

creș- 
acest

notă 
prin 
ofi-

unui mecanism de 
a conflictelor, 
reprezentantul Iugo- 
subliniat semnificația 

majoră, de largă perspectivă, a 
acestei propuneri, delegatul Tu
nisiei a insistat asupra necesi
tății unui mecanism de mediere 
și conciliere care să constituie 
o dezvoltare a caracterului pre
ventiv al diplomației multilate
rale pentru a restabili încrede
rea intre părți și a facilita in
staurarea dialogului lor. în ace-

Ședința Comisiei permanente 
C.A.E.R. pentru colaborare 

agriculturii

lași sens, delegatul singaporez 
aprecia un asemenea organism 
ca o primă măsură pentru re
zolvarea pașnică a diferendelor, 
înainte de a se recurge la Con
siliul de Securitate sau la Adu
narea Generală, avind un rol 
important ca diplomație pre
ventivă in fazele inițiale ale di
ferendului. Reprezentantul O- 
landei a afirmat că o comisie 
de acest gen, care să faciliteze 
negocierile intre părțile in dis
pută, ar putea aduce servicii 
statelor în clarificarea proble
melor concrete și juridice ale 
diferendului și in ajungerea la 
o soluție, și ar putea ajuta 
organele O.N.U. in îndeplinirea 
răspunderilor de soluționare a 
litigiilor conform Cartei. Dele
gația R.P. Chineze a subliniat 
caracterul constructiv al propu
nerii românești, al cărei scop 
este de a întări rolul O.N.U. in 
prevenirea și rezolvarea nașnică 
a litigiilor internaționale. în 
menținerea păcii și securității, 
declarind că sprijină această 
propunere, in principiu, fiind 
gata să treacă la examinarea ei 
pe baza documentului de lucru 
supus. Exprimîndu-și acordul 
cu autorii propunerii că O.N.U. 
oferă cadrul cel mai favorabil 
pentru promovarea reglementă
rii pașnice a diferendelor și că 
organizația trebuie să contribuie 
mai substanțial la acest oroces 
prin mijloace aflate la dispozi
ția sa, delegatul Austriei a ex
primat. de asemenea, interesul 
țării sale pentru examinarea 
aprofundată a propunerii.

Apreciind inițiativa prezentă
rii documentului de lucru de 
către România, Filipine și Ni
geria. delegatul Etiopiei a afir
mat că sprijină, in principiu, 
această propunere, necesitatea 
examinării ei pentru creșterea 
voinței politice a statelor de a 
recurge la mijloace pașnice ele 
reglementare a diferendelor șl 
asigurarea mecanismelor adec
vate in acest scop. Propunerea 
României de a se trece la exa
minarea documentului de lucru 
privind crearea Comisiei de 
bune oficii, mediere și conci
liere, sprijinită de un mare nu
măr de participanți la dezbateri, 
a fost inscrisă ca principală pre
vedere a rezoluției adoptate, a- 
ceastă propunere urmind a fi 
examinată la sesiunea din 1984 a 
Comitetului special pentru Car
ta O.N.U. și creșterea rolului 
organizației.

în domeniul
MOSCOVA 12 (Agerpres). — 

La Moscova a avut loc ședința 
a 59-a a Comisiei permanente 
C.A.E.R. pentru colaborare in 
domeniul agriculturii. Au parti
cipat delegațiile țărilor membre 
ale C.A.E.R. și R.S.F. Iugoslavia.

Comisia a convenit măsuri 
pentru organizarea colaborării 
țărilor membre ale C.A.E.R. in 
domeniul industriei alimentare, 
potrivit hotăririlor recentei se
siuni a consiliului, a examinat 
stadiul colaborării multilaterale 
desfășurate in ultimii ani in 
domeniul mecanizării agricultu
rii și obiectivele pentru perioa
da următoare și a adoptat pro
puneri privind adincirea conlu
crării in încercările internațio
nale de mașini și utilaje agri
cole. întreținerea și repararea 
acestora, creșterea eficienței 
utilizării tehnicii agricole.

Au fost analizate lucrările 
cercetare tehnico-științifică

de
e-

fectuate în cadrul convenției 
multilaterale de colaborare în 
elaborarea metodelor de folo
sire eficientă a îngrășămintelor 
minerale și studierea influenței 
lor asupra fertilității solului, 
adoptindu-se propuneri privind 
valorificarea in nroducția agri
colă a rezultatelor obținute și 
desfășurarea, in mai mare mă
sură, pe bază contractuală, a a- 
cestei activități. S-au convenit 
acțiuni de colaborare. în dome
niul utilizării economicoase, ra
ționale. a resurselor de combus
tibili și energie in agricultură, 
creșterii producției de semințe 
oleaginoase, precum și al nro- 
ducției și îmbunătățirii calității 
linii de ovine.

Comisia a adoptat planul de 
lucru pe următorii doi ani și a 
examinat alte probleme ale co
laborării reciproce in domeniul 
agriculturii.

ORIENTUL 
MIJLOCIU

Lucrările Comisiei mixte 
româno-sovietice de istorie

BEIRUT 12 (Agerpres) — Due
lurile de artilerie dintre forțele 
guvernamentale libaneze și mi
lițiile șiițe, reluate duminică 
noaptea, după două zile de; a- 
calmie, au continuat în tot cursul 
zilei de luni, în special în su
burbiile din sudul Beirutului, in
formează agențiile Associated 
Press și Reuter. De asemenea, 
milițiile druze au continuat bom
bardarea pozițiilor armatei liba
neze din regiunea muntoasă 
Souk El-Gharb, iar zona înălți
milor Shouf a fo6t survolată de 
avioane de recunoaștere ameri
cane.

Totodată, postul de radio o- 
ficial Beirut — citat de agenția 
Associated Press — a anunțat 
că reluarea ostilităților a zădăr
nicit întrunirea Comitetului li
banez de securitate, care, intre 
altele, urma să discute modalită
țile de asigurare a condițiilor 
.pentru redeschiderea aeroportu
lui internațional din Beirut.

MOSCOVA 12. — Trimisul 
Agerpres, M. Fabian, transmi
te : la Moscova s-au desfășurat 
lucrările Comisiei mixte ro
mâno-sovietice de istorie. A 
fost dezbătută tema „Relațiile 
politice, economice, tehnico- 
științifice și Culturale între 
România și Uniunea Sovietică

în anii socialismului". S-a pro
cedat la o dezbatere cuprinză
toare asupra temei supuse aten
ției, subliniindu-se rolul deter
minant al relațiilor dintre Parti
dul Comunist Român și Partidul 
Comunist al Uniunii Sovietice 
in dezvoltarea prieteniei și cola
borării pe multiple planuri din
tre cele două țări.

Dezvoltarea 

invățămîntului tehnic 
in R. P. Mongolă
ULAN BATOR 12 (Ager

pres) — Pregătirea de cadre 
naționale calificate pentru 
diverse ramuri ale econo
miei R. P. Mongole consti
tuie una dintre importante
le sarcini ale acestui cinci
nal. Un rol important in 
acest domeniu il are invăță- 
mintul tehnic și profesional. 
De la începutul anilor '60 și 
pină acum s-au pregătit pen
tru economia națională peste 
100 000 tineri Și tinere califi
cați in diverse specialități, 
în ultimii ani s-au înființat 
în republică 20 de institute 
tehnice și profesionale in 
care au dobindit o pregătire 
de specialitate peste 70 000 
de tineri. în total, în anii 
actualului cincinal (1931— 
1985) în sistemul de învăță- 
mînt tehnic și profesional 
din Mongolia vor fi califi
cați peste 56 000 tineri în 
diverse specialități necesare 
economiei naționale.

Foametea și bolile - 

principalele cauze ale 

mortalității infantile
LISABONA 12 (Agerpres)

— Zilnic mor în lume 40 000

tineretul!

copii, relevă o statistică a 
Fondului O.N.U. pentru co
pii (UNICEF) dată publici
tății la Lisabona. Cea mai 
înalță rată a mortalității in
fantile se înregistrează în 
țările africane, iar principa
lele cauze ale acestui feno
men sint foametea și bolile 
infecțioase.

Creșterea șomajului 

juvenil in Japonia
TOKIO 12 (Agerpres) — 

Fietare al treilea absolvent 
al unei școli medii din Ja
ponia nu-și va putea găsi de 
lucru în 1984. Acestea sint 
statisticile întocmite deja de 
Ministerul Muncii și publi
cate la Tokio. Numărul 
locurilor de muncă previzi
bile pentru anul viitor, a- 
nunțate de firme și compa
nii, este cu 7.3 la sută in
ferior anului precedent și cu 
aproape 20 la sută mai mic 
în comparație cu 1980. Aces
te date statistice vin să con
firme fenomenul de crește
re a șomajului în Japonia, 
care afectează în momentul 
de față 3 la sută din totalul 
populației active — cel mai 
ridicat nivel al șomajului 
din ultimii 30 de ani.

DHAKA 12 (Agerpres) — în 
comunicatul dat publicității, la 
Dhaka, la încheierea lucrărilor 
celei de-a 14-a Conferințe a 
miniștrilor de externe din țări
le membre ale Organizației 
Conferinței Islamice (O.C.I.) 
este exprimat sprijinul față de 
Organizația pentru Eliberarea 
Palestinei reafirmindu-se nece
sitatea respectării dreptului na
țional inalienabil al poporului 
palestinian sub conducerea sirv 
gurului său reprezentant legi
tim ,O.E.P. la crearea unui stat 
independent.

Țările islamice își reafirmă, 
totodată, sprijinul puternic pen
tru independența și suveranita
tea Libanului, a integrității 
teritoriului acestuia, față de 
unitatea poporului său și de 
măsurile care pot duce la rea
lizarea reconcilierii naționale în 
această țară cerînd retragerea 
imediată și necondiționată a 
trupelor israeliene de pe teri
toriul libanez.

Criminalitatea în S.U.A.
WASHINGTON 12 (Agerpres) 

— La Washington a fost dat 
publicității raportul Ministeru
lui de Justiție cu privire la cri
minalitate. Potrivit raportului, 
in S.U.A. se comit anual in me
die peste 20 000 de omucideri, 

. iar 2 milioane de oameni rămin 
infirmi ca urmare a loviturilor 
primite în cursul unor atacuri, 
în ansamblu, se subliniază in 
raport, aproximativ 25 000 000 de 
americani au de suferit de pe 
urma unor acțiuni criminale.

Numai in 1981 — se relevă in 
document — în țară a fost 
jefuită fiecare a treia locuință, 
iar pagubele înregistrate de pe 
urma diferitelor încălcări ale 
legii au atins o sumă uriașă — 
10 miliarde de dolari.

Un indiciu al numărului mare 
de delicte il constituie faptul că 
in ultimii doi ani peste 2,4 mi
lioane de persoane au „comple
tat" efectivele deținuților sau 
au fost eliberate pe cauțiune. 
Statisticile prezentate în raport 
nu iau în calcul delictele de 
circulație.
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